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Estrella Gil

• Montse, com vas començar 
com a activista?
Soc activista per la defensa dels 

drets de les persones amb discapa-
citat a l’entitat Prou Barreres. Ho 
faig des que vaig deixar de treballar 
a causa de la postpòlio i vaig haver 
d’utilitzar la cadira. En aquell mo-
ment, vaig ser conscient del munt 
de barreres que existeixen i que ens 
discriminen contínuament. Així 
doncs, vaig contactar amb Prou 
Barreres (abans anomenat Dismi-
físics) on es lluita per l’accessibilitat, 
per desfer tots els obstacles que te-
nim a la nostra ciutat i es treballa 
per poder fer dels nostres drets una 
realitat.

• Però tu vas col·laborar en els 
inicis de la Comissió de dona i 
discapacitat.
Sí, ja que era representant de la 

taula de capacitats diverses a la co-
missió del 8 de març de la regidoria 
de gènere de l’Ajuntament. A Prou 
Barreres som conscients que les 
dones amb discapacitat patim una 
doble discriminació, com a persona 
amb discapacitat i com a dona. Per 
aquest motiu, treballem en equip 
juntament amb altres entitats de 
dones, amb diversos protocols en 
cas de violència de gènere, depe-
nent de la persona amb discapaci-
tat perquè es necessiten diferents 
metodologies i protocols d’actua-
ció. Vaig ser-hi bastants anys, ara 
les meves companyes de Prou Bar-
reres m’han rellevat, és complicat 
conciliar aquestes activitats amb la 
cura de familiars. Em vaig retirar 
per poder cuidar la meva mare.

• Vas ser presidenta de l’Asso-
ciació de Pòlio i Postpòlio de 
Catalunya.
Sí, vàrem fer moltes actuacions 

importants per al coneixement de 
la postpòlio en els departaments 
de salut de la generalitat, també 
una “proposición no de ley” pre-
sentada a Madrid. Un gran ob-
jectiu va ser la cerca de centres de 
referència, ja que, en un principi, 
es creia que la pòlio deixava seqüe-
les, quan en realitat es tracta d’un 
virus degeneratiu.

Les administracions i governs no 
es fan càrrec, sempre hem estat els 
invisibles, demanàvem l’atenció 
multidisciplinària. 

Tant l’hospital Vall d’Hebron 
amb el Dr. Josep Gámez, com 
l’Institut Guttmann amb el Dr. 
Enric Portell, ens van ajudar molt 
en la investigació i lluita per donar 
visibilitat a la postpòlio. El Doctor 
Josep Gamez, neuròleg de la Vall 
d’Hebron, va fer constar que la 
postpòlio comporta pèrdua de for-
ça i debilitació de neurones. Com 
he dit abans, a l’Institut Guttmann 
trobem suport amb el Doctor Por-
tell, amb el qual vam portar la pro-
blemàtica al Parlament.

• La postpòlio està ben atesa en 
el sistema sanitari?
Generalitzant en el tema de la 

discapacitat, qualsevol persona 
amb una patologia crònica (pòlio, 
postpòlio, paràlisi cerebral…) es 
troba fora del sistema sanitari. Des-
prés de la pandèmia, s’estan donant 
altes a malalts crònics. Les ajudes 
econòmiques per les nostres neces-
sitats bàsiques i tècniques com ara 
cadires, bitutors, etc., són escasses i 
de qualitat molt baixa. Amb la qual 
cosa i per la nostra seguretat, les pa-
guem molt cares. Per exemple, per 
una cadira ens poden demanar fins 
a dotze mil euros, això és un greu-
ge comparatiu. Ens resta drets de 
mobilitat. Les persones amb disca-
pacitats necessitem atenció multi-
disciplinària per a viure dignament. 
Hi ha moltes persones que no han 
pogut accedir al mercat laboral i 
amb una pensió no contributiva no 
poden tenir despeses tan grans.

“Cap govern (ni el 
d’abans ni el d’ara) 
reconeix la malaltia 
i la seva afectació. 
Continuem sent 
invisibles per al 

sistema”

• Com és aquesta nova etapa?
L’acceptació de la cadira electrò-

nica, l’adaptació del cotxe i la casa 
és un procés que s’ha de treballar 
molt, gestionant les emocions per 
una banda i per l’altra l’economia 
amb tot el que suposa a molts ni-
vells vitals. Donat que he treballat 
molt i durant molt de temps, ara 
tinc una pensió i el sistema et pri-
va de molts recursos, subvencions 
econòmiques, així que fas molts 
sacrificis per tenir una mínima 
qualitat de vida.

El meu dia a dia és una incer-
tesa, fa uns mesos vaig començar 
a pintar i m’ajudava molt emoci-
onalment. Com a teràpia era fan-
tàstic, però al cap d’un temps se’m 
va trencar un tendó del braç i vaig 
haver de deixar-ho. La postpòlio va 
fent la seva feina...

Sobre el paper, es garanteixen els 
nostres drets, la igualtat, l’equitat, la 
no discriminació, però la realitat és 
que les hem de lluitar dia a dia.

• Què va passar quan va arribar 
la pòlio a Espanya?
Milers de nens i nenes van que-

dar afectats per la malaltia, es van 
manipular informacions de les 
causes, vàrem ser conillets d’índies 
per a molts metges, ja que era ben 
desconeguda la pòlio. Com a con-
seqüència, actualment pateixen 
les seqüeles que va comportar no 
tractar i investigar amb rigorositat 
a totes les persones afectades. Ara 
pateixen de la postpòlio, i és impor-
tant remarcar que cap govern (ni el 
d’abans ni el d’ara) reconeix la ma-
laltia i la seva afectació. Continuem 
sent invisibles per al sistema.

• Quins projectes tens ara?
A Prou Barreres portem diver-

ses comissions, ara estic portant 
una comissió de treball sobre la 
rehabilitació crònica, on dema-
nem un seguiment multidisci-
plinari, una unitat per l’atenció 
de les persones amb discapacitat 
crònica amb el suport de la regi-
doria de salut i el coordinador de 
CatSalut del Vallès Occidental.

Al mateix temps, dono suport 
a un tema molt important que 
porten el company Jordi Dueso i 
el Joan Vila (el nostre president) 

pel que fa als assistents personals, 
un dret per a les persones amb 
discapacitat.

També estic a la comissió d’ac-
cessibilitat de l’Ajuntament de 
Terrassa. En aquesta matèria, 
continuem amb molts problemes; 
no podem accedir a les oficines de 
notaris, havent de signar al carrer. 
Les pedres continuen sent més 
importants que els drets de la 
persona, i en l’àmbit de comerços 
ens quedem fora, a la porta, per-
què no són accessibles. Igualment, 
tenim el mateix problema per ac-
cedir a la cultura amb dignitat, als 
cinemes (no estar a primera fila), 
als teatres (no volem estar a últi-
ma fila), als concerts (poder acce-
dir en condicions), etc... Això no 

 >Entrevista amb Montse Hernández, de Prou Barreres!

“Sobre el paper, tenim drets, igualtat, no discriminació, 
però la realitat és que els hem de lluitar dia a dia”

 ▪ Montse Hernàndez, membre del col·lectiu Prou Barreres

L a CONFAVC, seguint el 
treball que des de fa temps 
realitza als municipis per-

què la ciutadania prengui cons-
ciència del perill que suposa con-
viure amb l’element cancerigen 
de l’amiant i exigint que s’adoptin 
les mesures necessàries per al de-
samiantat, inicia una campanya 
col·lectiva per tota Catalunya amb 
l’objectiu central de crear la Comis-
sió de I‘Amiant entre societat civil 
i ajuntaments per elaborar, allà on 
no existeixi (que són la immensa 
majoria de municipis), un cens 

ho podem permetre, de fet, Prou 
Barreres va signar el Pacte per 
l’accessibilitat a Terrassa perquè 
aquestes situacions no tinguessin 
cabuda, evolucionar sent una ciu-
tat per a totes les persones.

• Terrassa ha rebut el premi per 
la inclusió i la diversitat de la 
Comissió Europea. Creus que 
és merescut?
Sí, els premis sempre són ben-

vinguts. En aquest cas és un re-
coneixement als professionals 
tècnics de l’Ajuntament que tre-
ballen i continuen treballant per 
drets molt importants; l’acces-
sibilitat, la no discriminació i la 
inclusió de les persones amb dis-
capacitat.

Campanya veïnal a 
Catalunya per la retirada 
de l’amiant

de l’amiant dels espais i edificis 
públics així com aquells que, sent 
privats, són de concurrència pú-
blica (entitats bancàries, centres 
comercials, instituts i escoles con-
certades, bancs, centres comercials, 
sales d’oci, etc.).

Així mateix, les federacions i as-
sociacions veïnals posen en marxa 
campanyes consistents a presen-
tar mocions als plens dels ajunta-
ments, convocar taules rodones i 
xerrades/debats amb entitats i de 
difusió d’un tríptic informatiu per 
tot Catalunya, etc.

Paral·lelament, el moviment ve-
ïnal continuarà treballant al grup 
del Parlament per a l’elaboració i la 
implementació del Pla Nacional de 
Catalunya d’eradicació de l’amiant. 
Finalment, com a CONFAVC as-
pirem que amb aquesta campanya 
i l’experiència pilot de Badia del 
Vallès que després d’anys de lluita 
veïnal es troba en una fase decidida 
en l’eliminació de l’amiant, serveixi 
de referent a la lluita ciutadana i 
perquè els partits polítics, utilitzat 
els instruments necessaris (comen-
çant per l’elaboració del cens d’ami-
ant), es posin a treballar sense dila-
ció per eliminar aquesta lacra que 
inunda els nostres municipis.

A Terrassa, la FAVT ja ha acor-
dat crear una comissió d’amiant 
específica que treballi per l’eradi-
cació total de l’amiant a la nostra 
ciutat.
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Lluís Costa

Tornem als carrers i les pla-
ces que bullen d’activitat 
aquest cap de setmana: 

carpes, barres i cuines, l’escenari 
central, discursos, colles de foc, 
capgrossos, música i ball a tots els 
barris de la ciutat en aquests me-
sos de final de primavera i comen-
çament de l’estiu. Són moments 
únics de trobada del veïnat, fa-
mílies, amigues i no tant, però bé, 
és festa major. Aquest any, amb 
més motiu, més festa i més gran 
després de la pandèmia i, aquí al 
Poble Nou-Zona Esportiva, amb 
l’equip de la nova junta, joves de 
l’esplai, que s’han arromangat les 
mànigues i agafat les regnes de 
l’associació veïnal.

Són moments importants i 
significatius, hom respira in-
conscientment o, almenys, tan 
tranquil·lament com es feia abans 
d’haver conegut aquest nou veí 
del món dit coronavirus. Les 
mascaretes als CAP i farmàcies, 
darrer reducte de les forces ocul-
tes d’aquells dies foscos i d’una 
incertesa vital desconeguda, tam-
bé deixen de ser obligatòries i 
ens permeten, d’alguna manera, 
segellar un assumpte que ens ha 
trasbalsat, encara que quedi una 
por en el cos. 

En el ball del vespre reconeixem 
els veïns de l’escala, la parella de 
la cantonada, una mirada alegre 
i de complicitat, no se’ls dona 
gens malament aquest balanceig 
del txa-txa-txa. Ara, imbatible el 
merengue dels dominicans, i què 
dir dels moviments del company 
equatorià que sempre veiem amb 
la roba de la feina i, avui, vesteix 
impecable per lluir amb el ritme 
salser quan la cantant de l’orques-
tra, bregada en mil revetlles, fa 
aixecar ànims i cossos.

El 9 de juny al vespre vam as-
sistit al pregó de festa, no ens 
volíem perdre el discurs del Ra-
mon Clariana, parlant en públic 
després d’una bona temporada, 
per problemes de salut, apartat 
de la seva vida com a activista ve-
ïnal, defensor de l’aigua i serveis 
públics, així com, i sempre, dels 
drets humans. 

En el seu pregó, un sentit i docu-
mentat record a les persones que 
construïren el barri, una mirada 
personal i social a 100 anys (po-
deu llegir el text íntegre a www.
malarrassa.cat). I un emocionat i 
especial reconeixement a totes les 
persones que han estat al capda-
vant de l’associació veïnal des que, 
encara en temps de la dictadura, 
iniciaren la mobilització per la 
dignificació urbanística, serveis, 
equipaments i cultura d’aquesta 
part de la ciutat.

Al final, en la crònica dels úl-
tims anys, un moment crític i clau 
que pot marcar la represa, l’inici 
d’un nou cicle de lluites veïnals; 
ara, lògicament i inevitable, res-
ponsabilitat del jovent. Després 
de la pandèmia, recordà Clariana, 
a l’assemblea general del 2021, 
la junta que havia dirigit l’entitat 
durant més de 30 anys, presentà 
la dimissió bloc. «L’inexorable pas 
del temps i les limitacions que 
això comporta, i com que no s’ha-
via aconseguit el necessari relleu 

generacional», explicà, portaren 
l’equip a prendre aquesta decisió 
«a contracor». 

Després de la nit, però, surt el 
sol, i amb aquest, la decisió dels 
joves de l’esplai que manifesta-
ren públicament la seva voluntat 
d’assumir la gestió provisional 
de l’entitat veïnal, amb la inten-
ció de fer reunions obertes a tot 
el barri per impulsar allò que en 
els últims anys s’ha posat tan de 
moda, tot i ser una vella i clàssica 
estratègia dels moviments soci-
als: «ampliar la base» i que surtin 
noves persones que segueixin as-
sumint la responsabilitat imme-
diata del funcionament i treball 
de l’associació que cuida del barri. 

«Ho estan aconseguint, en 
part», destacà qui ha estat presi-
dent de referència de la junta de 
la Federació d’Associacions Veï-
nals de Terrassa, «perquè encara 
són poques persones», però han 
donat cos a una potent comissió 
de festes que organitzà una festa 
major de dos dies, l’any passat, i 
aquest any ha recuperat els tres 
dies, innovant, a més a més, amb 
una descentralització d’alguns ac-
tes que es fan a Poble Nou. 

«Enhorabona a tots ells, els jo-
ves de l’esplai, les noves persones 
de la Junta, les comissions que 
organitzen i participen en la Fes-
ta perquè tot està molt bé, però 
després de la Festa no oblideu la 
necessitat de seguir fent pinya i 
ajudar i integrar-vos en la mida 
que pugueu perquè l’associació 
de veïns pugui tirar endavant i se-
gueixi, no sols fent la festa major, 
sinó lluitant per anar millorant el 
barri i la vida dels seus veïns». 

Novetat d’aquesta festa de barri 
i especialment juvenil, la Carpa 
cultural de la Soci, amb emissió 
de ràdio i podcast que es poden 
escoltar a la pàgina web. L’han es-
trenada amb una entrevista al ve-
terà dirigent veïnal Ramon Clari-
ana, reconeixement i homenatge 
personal i a l’anterior junta.

«Qui és el Ramon», li han pre-
guntat, i no ha estat de forma 
retòrica o protocol·lària: un veí, 
amb 75 anys, que ha viscut sem-

pre al carrer Pardo Bazán; perit 
industrial químic, amb molta 
experiència a la indústria tèxtil. 
Recorda que es va iniciar en l’acti-
visme social als seus 40 anys, per 
contestar un pla d’urbanització 
pels jocs olímpics que volia en-
derrocar 52 habitatges on vivien 
altres tantes famílies des de feia 
molt temps. 

En Clariana crida les persones 
oients a implicar-se en el movi-
ment veïnal, «per una societat 
justa i equitativa». Defensa que 
les AV són «mediadores entre ve-
ïnat i administració, per millorar 
la ciutat i la societat». Cita l’exem-
ple del Jaume Pavia, que porta 
endavant el seu compromís amb 
el barri i al capdavant de la lluita 
en defensa de la sanitat pública, a 
la Marea Blanca de Terrassa. Cita 
també el seu propi exemple com 
a president de la Favt i cocreador 
de l’Espai Drets per la defensa 

dels drets humans.
Preguntat pel jove entrevista-

dor i portaveu de la comissió de 
festes, el Xavi, sobre els resul-
tats d’aquesta lluita durant tots 
aquests anys, en Ramon alerta 
que «no són immediats, no saben 
mai, s’ha de picar molta pedra, i 
t’ho trobes si es treballa bé», em-
fasitza. «Qui es vulgui implicar 
hauria de tenir desig de millorar 
la societat, inquietud personal i 
comprendre que la suma de vo-
luntats és el que dona resultat»; i 
insisteix en la «necessitat de tenir 
molta paciència, no hi ha resul-
tats immediats».

Finalment, l’entrevistador li de-
mana una reflexió: «has dit que 
fa pocs mesos has patit compli-
cacions de salut, una etapa molt 
dura; però que, en paraules teves, 
ha desembocat en una segona 
vida i oportunitat. En què es tra-
duirà això en el teu dia a dia?»

En Clariana explica que «els úl-
tims mesos i anys, efectivament, 
han estat difícils», pateix una di-
abetis que es va complicar molt, 
«podia morir», subratlla, «però 
no ha estat així». També ha tin-
gut afectada la vista, quasi la perd; 
tanmateix, ha recuperat quasi el 
100%. Declara amb alegria i en-
cara sorprès, que no s’ho espera-
va, «un especialista em va dir que 
li resultava increïble». Tot aquest 
llarg i greu episodi l’ha portat a 
una reflexió, confessa: «si estic ara 
millor que fa cinc anys, potser és 
per algun motiu, en una societat 
tan malament, tantes persones 
que necessiten ajuda de moltes 
maneres, potser hauries de fer el 
que poguessis», considera.

Responent a l’última pregunta 
de l’entrevista, en Clariana afirma 
tot donant un consell, com li de-
mana el portaveu de la comissió 
de festes: «l’essència de la vida, la 
síntesi, és aprendre a estimar, a 
respectar i intentar ajudar a tota 
persona d’edat i creences, sense li-
mitació; doncs res, intentem aju-
dar tot el que puguem».

Aquí al Poble Nou-
Zona Esportiva, 
amb l’equip de la 
nova junta, joves 

de l’esplai, que 
s’han arromangat 

les mànigues i 
agafat les regnes de 
l’associació veïnal

Ramon Clariana 
crida les persones 
oients a implicar-
se en el moviment 
veïnal, «per una 
societat justa i 

equitativa»

Defensa que les AV 
són «mediadores 

entre veïnat i 
administració, per 
millorar la ciutat i 

la societat»

 >Homenatge a Ramon Clariana, expresident de la Favt, en la festa del Poble Nou-ZE

Festa i compromís amb els barris i la millora social

 ▪ Moment de la festa major al barri del Poble Nou-Zona Esportiva

 ▪ Ramon Clariana recull la placa d’homenatge després del pregó FOTO PV

FOTO PV
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Els partits suposadament 
independentistes han tret 
tot el seu exèrcit de me-

diàtics: periodistes, tertulians, 
advocats, polítics, articulistes... 
per avisar-nos de la desgràcia 
que ens caurà a sobre si no els 
votem a ells i en comptes d’això 
votem Nul per recordar-los què 
vam votar l’1-O, o bé simple-
ment ens abstenim com a pro-
testa. Ves per on, ara s’adonen 
que el nostre vot importa, cosa 
que fins ara, tenint el 52% a fa-
vor de la independència al Par-
lament, han semblat ignorar. Ja 
és un passet.

D’entre aquestes veus que ens 
alerten de tota mena de cala-
mitats per mitjà d’uns altaveus 
que no tenen res a veure amb 
els nostres, unes van directes a 
l’acusació i titllen la gent que es 
proclama pro Vot Nul o Abs-
tenció d’irresponsable, irreflexi-
va, visceral, i no sé quantes coses 
més amb aquell deix arrogant 
que tanta irritació causa. D’al-
tres adopten un to comprensiu: 
ja ho entenen que la gent n’esti-
gui tipa, ja... ‘PERÒ’ —diuen— 
Després del  ‘però’ només hi ha 
la por. 

Tots en tenim de por, i farí-
em bé de reconèixer-ho. Però 
si només la patim, l’alimentem. 
L’única manera de vèncer la por 
és mirar-la de cara i desafiar-la; 
si no, es perpetua i t’hi quedes 
atrapat de per vida, perquè els 
seus instruments de fer por no 
tenen data de caducitat. Som un 
poble que té totes les raons del 
món per viure amb por, ja que fa 
segles malvivim dins d’un estat 
que atia la catalanofòbia quan li 
convé per distreure l’entorn de 
les seves misèries. ‘Sempre amb 
vent de cara’, com va dir el poeta. 

No us penséssiu pas que jo no 
en tinc de por. Els udols de llop 
que esgrimeix amenaçadora-
ment l’extrema dreta espanyola 
són terribles i em fan por. Però 
encara em fan més por les bes-
tioles verinoses que s’amaguen 
pels racons foscos, escrutant 
el moment d’injectar el verí al 

convidat de pedra que som no-
saltres; mentre l’hoste, cínic, 
dissimula que ell mateix hagi 
disposat que hi  fossin.

No puc fer res per aturar els 
aücs de l’extrema dreta que mo-
dulen a conveniència per espan-
tar-nos, ja que el botó per acti-
var-lo o silenciar-lo el tenen ells. 
Però puc lluitar per fer front a 
les altres coses que m’atemorei-
xen: 

Em fan por els ‘pactes’ que fan 
amb l’estat trampós i mentider 
de qui vam decidir lliurar-nos i 
que ens reté per la força.

Em fa por quedar-me sense el 
capital del meu vot, que en mans 
dels partits 
es devalua 
fins que sen-
to que ja no 
val res. 

Em fa por 
l’intent de 
rentada de 
cervell a què 
ens exposen 
cada dia a fi 
que oblidem 
l’1 d’Octubre 
a través de la 
seva tropa en 
els mitjans 
públics.

Em fa pà-
nic que vagi 
passant el 
temps i anem 
a la deriva, 
riu avall, cap 
a un mar on 
s’ha de di-
luir la nostra 
identitat, perquè els que ho 
haurien de fer han desistit de 
remar a contracorrent. 

Em fa por que quan tenen 
la majoria no actuïn per por 
d’excitar la minoria, i que 
quan estan en minoria es la-
mentin de no tenir la força 
per fer tot allò que haurien 
pogut fer i no van fer.

Em fa por la seva por: la 
por que tenen de desafiar la 
repressió, la por que tenen 
de nosaltres, a qui suposada-

ment han de representar.
Contra aquestes pors m’hi en-

frontaré votant Nul indepen-
dència el 23J. És una manera de 
dir-los: 

Si de debò us importa la lli-
bertat del país, no perdeu el 
temps al Congreso. És des del 
Parlament que hem de fer la 
independència! 

El poble ha pres una vegada 
més la iniciativa, potser amb 
poca traça. Escolteu! Reconei-
xeu-ne l’esperit! És demanar 
massa que us poseu al seu costat 
a fi d’empènyer cap a la indepen-
dència?  O tornareu a situar la 
societat civil a l’oposició?

Esmolem ben bé les eines 
(votaré nul el 23J)

Pepi Oller i Comellas 

Prou mentides respecte a la 
mobilitat elèctrica 

Francesc Mauri
@MeteoMauri | AMIC

El 90% de les emissions mundials de gasos d’efecte hiver-
nacle provenen de la crema de combustibles fòssils. Gas, 
carbó i petroli. El 27% ve de la fabricació d’electricitat 

d’aquesta forma bruta, el 18% de la indústria, el 17% dels pro-
cessos d’extracció, mineria, transport i refinament d’aquests 
tres productes. El 14% correspon al transport. D’aquest 14%, 
el 74% transport terrestre, 14% marítim i el 7% aviació.

La mobilitat elèctrica ajudarà a una reducció mundial molt 
gran i de forma relativament ràpida i contribuirà a una re-
ducció del 14% global pel transport i del 17% dels processos 
relacionats amb producció i comerç del petroli i gas.

Hi ha però un interès a fer sortir de la carretera el canvi de 
mobilitat. Les grans indústries planetàries de l’automòbil tra-
dicional de combustió volen munyir la vaca fins al final.
• Com és que ningú qüestiona els 8.000 milions de bateries 

de mòbil i sí les del cotxe? Doncs perquè la telefonia mòbil 
és nova, tot funciona així i és “perfecte”. La del cotxe, fer el 
canvi en les velles estructures de combustió és molt car i 
farragós.

• Les bateries dels cotxes tenen una garantia, segons fabri-
cants, de 8 a 10 anys o, entre 150 i 240.000 quilòmetres.

• Es considera que una bateria, com a molt, baixarà al 70% 
de rendiment quan faci 400.000 km.

• Les bateries de liti tenen els dies comptats. El present i el 
futur immediat ja és de les de sodi. Material molt abun-
dant.

• Les bateries es reciclen o tenen una segona vida per estalvi-
ar dins dels pisos i cases.

• Un motor de combustió dedica, de cada 100 unitats d’ener-
gia, només 30 a moure el vehicle i 70 es llencen. L’elèctric 
llença 10 i n’aprofita 90.

• Una marca americana de cotxe ja no té cap manteniment 
els 2 primers anys, sense límit de km. El cotxe més barat 
d’aquesta marca té 500 km d’autonomia, 300 CV, no fa so-
roll i no contamina. Ja val menys que un Golf o un Ford o 
Seat gamma mitja, ja que han abaixat el preu a dotze mil 
euros.

• Fer 500 km amb la tarifa elèctrica a casa més bara-
ta del mercat i carregant de nit val 3 euros exactes. 
 
No hi ha color.

 LA COLUMNA SACRA
Píndoles sobre Benestar Emocional

Avui us parlarem del Ioga Terapèutic.

És molt important el coneixement profund del cos 
humà, per adaptar la pràctica en funció de les carac-
terístiques biomecàniques i patològiques de la per-
sona. L’objectiu és restablir l’equilibri físic, emocional 
i mental. El nostre cos tendeix a l’equilibri de manera 
natural, a l’autoregulació, però en determinades cir-
cumstàncies (estrès, malaltia, dol, etc.) es perd.
La persona es mou, parla, té una actitud corporal 
segons el moment que està vivint, i això es reflecteix 
en el to muscular, força, equilibri i sobretot, en la 
respiració, observant tot això, escollirem les postures 
físiques (assana), els exercicis de respiració (pranaia-
ma), i les tècniques de relaxació més adients. 
I és amb aquestes eines, i si cal, amb moltes altres 
que disposem, que ensenyem a parar, deixar d’in-
terferir amb els nostres pensaments, que sovint 
reforcen el malestar i comencem a treballar d’una 
manera holística. Les sessions de ioga terapèutic són 
més suaus, en grups reduïts o bé personalitzades, 
després d’una valoració inicial de cada cas particu-
lar. Utilitzem mantes, blocs, cadires, per millorar i o 
corregir postures, asimetries, patró de respiració, etc. 
I tenim una regla molt clara, la del no-dolor: quan 
una postura, ajust provoca molèsties, s’ha de canviar, 
trobar una modificació que sigui còmoda i adequa-
da per l’alumna.
També donem petites pràctiques, o reflexions sobre 
algun tema que li pugui ser útil, això ajuda a respon-
sabilitzar-se del mateix estat psicocorporal i s’adqui-
reixen hàbits molt beneficiosos que, si es van incor-
porant dia a dia, la persona troba una nova manera 
de mirar-se, va apareixent una actitud més oberta 
i d’autoconfiança en el procés; ja que el treball el fa 

ella, la professora dona les eines. 
Els estudis que s’han fet, evidencien un clar augment 
del benestar, de l’autoestima, i una visió més opti-
mista de la vida, en persones que pateixen depres-
sió, ansietat o estrès. Millora la qualitat de vida dels 
pacients amb problemes cardíacs, malalts crònics 
i càncer i també alleuja i facilita la vida en lesions 
múscul-esquelètiques. 
Finalment, remarcar la importància de tenir un di-
agnòstic mèdic,  seguir les pautes i consells d’aquest, 
a partir d’aquí,  el treball multidisciplinari suma.

Sílvia Vilanova

espaisacra.com
info@espaisacra.com
C/ de la Independència, 95    
08225 Terrassa
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Lluís Costa

E l Toni Cazorla, una vida a 
l’esplai, 34 anys jugant, cui-
dant i educant. «Em sento 

com el puretilla del grup», mirant 
de la plaça Roja des de la porta del 
local de les Colònies i Ca n’Angla-
da i la Fundació Educa. La seva 
família biològica també és part del 
barri, «som dels famosos xarne-
gos», comenta sorneguer i recor-
da que l’àvia i l’avi són d’Almeria i 
Córdoba.

Comenta la jugada després d’afir-
mar que «al barri visc en català, tot 
i no ser la meva llengua materna» i 
que és la llengua vehicular a l’esplai, 
amb un punt de molèstia perquè 
«aquest és un més dels temes que 
estigmatitzen el ca n’Anglada».

Fer vida a l’esplai no és una me-
tàfora, «he estat sempre, sense 
parons, des del 94, el meu germà 
ja hi venia, ell era el meu referent 
i em vaig enganxar». Des dels 4 
anys ha passat per totes les etapes 
possibles en aquesta activitat, com 
a usuari, primer, i com a educador, 
després: grups d’infants, grups de 
joves, monitor voluntari i, des del 
2009, monitor professional al cen-
tre diari, els esplais de dissabte, el 
poliesportiu i les colònies.

El 1999, l’any dels enfrontaments 
entre comunitats que saltaren a 
les portades de tots els mitjans 
de comunicació del país i l’Estat 
espanyol, el Toni tenia 10 anys. 
Assegura que recorda perfecta-
ment «l’onada dels dos bàndols, 
les marabuntes pel carrer»; ell es va 

trobar casualment enmig d’una de 
les «baralles grosses», estava amb 
els pares al cotxe, aturats, i algunes 
persones els van passar per sobre, 
«semblava de pel·lícula, la fi del 
món», per a una criatura com ell. 
«Després quan ho penso, sí que va 
ser una bona tangana, però tam-
poc la guerra que es va presentar», 
avalua, «però sí que va ser un cop 
molt important».

És aquesta una visió compartida 
per la gent que hi havia a l’esplai. 
Després d’aquell conflicte va néixer 
l’esplai diari, una proposta de les 
persones que hi havia al capdavant 
de l’entitat i de serveis socials de 
l’Ajuntament, «tot mirant el futur, 
fer un treball conscient per la in-
tegració i la convivència, agafant el 
conflicte des de la base».

De fet, fins llavors, a les activitats 
de lleure i colònies no hi participa-
ven infants de les nombroses famí-
lies nouvingudes. Aquest escenari 
va canviar totalment, «ara encara 
em trobo companyes i companys 
de tots orígens, tenim els records 
del teatre, el joc, els monitores; 
amb molt d’afecte, alguns que van 
marxar del barri em diuen que si 
visquessin encara em ‘portarien’ els 
fills o filles».

Aquí sorgeix un concepte molt 
utilitzat i que, això no obstant, 
no reflecteix la realitat o, en tot 
cas, dona una imatge deforma-
da: nouvingudes. Tenen poc de 
nouvingudes les famílies i per-
sones que viuen al barri fa 20 
o 30 anys, les seves filles i netes 
nascudes aquí, això que es diu 

Lluís Costa

El local de Colònies Ca n’Anglada és el de la 
parròquia, el mateix de sempre, al costat de 
l’església. Ara hi conviuen dues entitats, la 

citada Colònies i la Fundació Educativa Terrassa. 
Aquesta nasqué de la fusió dels esplais de can Pa-
let i el de ca n’Anglada, per gestionar tots els recur-
sos que necessiten personal remunerat: el centre 
diari, el poliesportiu, els casals d’estiu i Nadal, el 
Despertador i el punt orientació social. En para-
l·lel, segueixen les activitats amb monitoratge de 
voluntàries, el casal de dissabte i colònies d’estiu, 
amb els que, de fet, nasqué l’entitat fa ara 60 anys.

El punt d’orientació es creà arran de la pandèmia 
i s’ha quedat. Volia prestar els serveis que els espais 
tancats de l’administració municipal no podien 
oferir amb presència física, per a població sense 
recursos o coneixements. «Nosaltres ja donàvem 
aquest ajut, de manera interna, a les famílies que 
hi participen i ens demanaven suport». Ara, el 
servei s’ha institucionalitzat, i ajuden a fer tràmits 
amb cita prèvia pel DNI, visita al servei d’ocupació 
SEPE, sol·licitar el salari mínim vital, entre altres; 
per entendre’ns, ajudar davant els casos de bretxa 
digital i altres dificultats.

Els casals d’estiu es posen en marxa en acabar el 
curs escolar, després de Sant Joan, i atenen un total 
de 300 nois i noies tot l’estiu. Aquí, la proporció 
canvia i esdevé més o menys, depèn de l’any, d’un 
50% amb arrels catalanes i l’altre 50% d’altres paï-
sos, informa en Toni. Fan activitats com en l’esplai 
de tot l’any, amb la mateixa línia pedagògica i tre-
ball educatiu: jocs, piscines, excursions...

El jovent estudia en el conjunt de centres del bar-
ri i rodalia: l’Antoni Ubach, el Ramon Pont, el li-
ceu Ègara, l’Agustí Bartra, les Arenes, també de la 
Nova Electra i la Roda i el Pau Vila.

En els jocs del poliesportiu, amb participació ma-

joritària de noies, hi ha tres equips femenins que, 
però, no estan jugant a lliga del consell esportiu; i 
5 equips de nois. No hi ha de mixts, encara que als 
entrenaments s’estableixen alguns de forma espon-
tània. L’activitat oficial acaba amb la lliga del curs 
escolar, però l’espai continua acollint a molts que 
van jugant i, fins i tot, celebren el torneig de pri-
mavera, no reconegut institucionalment, com si fos 
casal d’estiu, afegeix en Toni Cazorla, subratllant el 
fet que «aquí sí que són mixts els equips, com vol-
dríem que fos tot l’any, però hi ha normes. A més, 
tampoc no hi ha és equips femenins oficials perquè 
no hi ha oferta de lligues». 

El projecte Despertador nasqué també per de-
manda de l’Ajuntament, principalment per com-
batre l’absentisme escolar. Les xifres mostren que la 
proposta, una mica, està assolint objectius. El que 
sí que resol, i això és un efecte col·lateral, és l’atenció 
a la manca d’alimentació o d’alimentació saludable 
de bon nombre de joves.

Finalment, la Fundació Educativa organitza 
activitats amb famílies, classes de català i inser-
ció laboral. Tots els matins i «obertes a tothom, 
com tot el que fem», emfasitza el coordinador de 
projectes. Aquí, en Toni destaca molt la feina de 
la monitora educadora social de les dues activi-
tats, la Sara. Ella és de família marroquina, veïna 
del barri, parla en català i amb la seva presència 
i saber fer «ha esdevingut model per a totes les 
dones que venen», unes 12 mares. Al principi, 
recorda en Toni, els dos projectes funcionaven 
separats, però la realitat ha mostrat que es com-
plementen i necessiten, de forma que ara estan 
unificats.

Pel que fa als resultats, en l’àmbit del treball són 
modestos, dues dones van trobar feina el curs 
passat. D’aprendre català, el resultat és ben mi-
llor, el 90% parla, tot i la inseguretat o vergonya, 
s’alegra en Toni en informar.

L’esplai de Ca n’Anglada, 60 anys amb infants  
i joves del barri a peu de carrer

segona i tercera generació.
Dels canvis socials al barri, l’es-

plai n’és una bona prova, «famí-
lies com la meva segueixen po-
ques, algunes justifiquen que no 
porten les criatures perquè, di-
uen, hi ha ‘moros’, és una realitat; 
altres han canviat de domicili o 

han trobat altres activitats». En 
Toni informa que mentre abans 
les famílies «autòctones, per 
entendre’ns», representaven el 
100% i, després, el 80% de l’as-
sistència, ara estan en el 30% o 
40%. Això, en un context en què 
el nombre total de famílies ha 
baixat. Aquesta és una realitat 
que s’explica pels canvis demo-
gràfics, però també culturals, 
com l’augment de demandes i 
d’opcions d’oci i lleure al barri i 
la ciutat.

En el centre diari, el conjunt 
de criatures, 80, de 39 famí-
lies usuàries en aquest moment 
( juny 2023), un 90% amb arrels 
al Marroc, i les altres al Senegal 
i Guinea Equatorial. A l’esplai 
de dissabtes hi ha 40 infants, 
27 criatures amb arrels marro-
quines, 8 de catalanes, 4 de llati-
noamericanes, i una del Senegal. 
En les activitats del poliesportiu 
participen 160 infants i joves, en 
una proporció similar.

A les colònies d’estiu van parti-
cipar 58 infants i joves l’any pas-
sat. Tenen lloc a finals de juliol, 
a la Rectoria de la Selva, Navés 
(Solsonès), en una casa que ja és 
emblema, una masia abandona-
da que van anar reformant i que 
ara atén també necessitat d’altres 
entitats. Les criatures que par-
ticipen en el conjunt d’activitats 
tenen entre 4 i 17 anys.

A més a més dels canvis demo-
gràfics i culturals, el Toni afirma 
que es detecta «una mena de ra-
cisme i classisme institucional, 
perquè molta gent té la percep-
ció que aquest és un recurs pels 
pobres o pels marroquins». Cer-
tament, en la major part dels ca-
sos, dir nouvinguts és també dir 
pobres, hi ha una relació arrels 
o origen i classe directa, perquè 
com en la majoria de casos de 
migració són les raons econòmi-
ques les que empenyen o forcen 
a viatjar, «i no les turístiques ni 
culturals», bromeja en Toni.

«L’esplai diari va 
néixer tot mirant 

el futur, fer un 
treball conscient 

per la integració i la 
convivència, agafant 
el conflicte des de la 

base»

«Hi ha una mena de 
racisme i classisme 

institucional, 
perquè molta gent 
té la percepció que 
aquest és un recurs 
pels pobres o pels 

marroquins»

La Fundació Educativa 
Terrassa nasqué 
de la fusió dels 

esplais de can Palet 
i el de ca n’Anglada 
per gestionar tots 
els recursos que 

necessiten personal 
remunerat

 ▪ Toni Cazorla davant el mural pintat per joves de l’esplai, a la paret del carrer Sant Crispí i la plaça Ca n’Anglada 

Set projectes d’oci, lleure i atenció social

FOTO PV
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 >Memòria històrica

Vicenç Monzonis Cros:  
una flagrant injustícia  
dels tribunals franquistes
Manuel Màrquez i Berrocal 
Dr. Història Comparada Política i 
Social (UAB) 
Vocal de la Junta del CEHT

V icenç Monzonis Cros 
va néixer el 3 de juny 
de 1901 a Sogorb (l’Alt 

Palància, Castelló), fill d’un sergent 
de la Guàrdia Civil i una mestressa 
de casa (alfabetitzada); van arribar 
a Terrassa l’any 1915. L’any 1920, 
Vicenç (divuit anys) era mecànic i 
vivia al carrer de la Mina 21, amb la 
seva mare mestressa de casa (qua-
ranta-tres anys), ja vídua i dos dels 
seus germans: Julio, de vint-i-dos 
anys i perit de professió, i Eduard, 
teòric tèxtil. 

Vicenç Monzonis va ser “filiat” 
per fer el servei militar el 1922, amb 
21 anys. Malgrat ser orfe de pare, 
ingressà com a voluntari a l’exèrcit 
–per fer tres anys de servei, en lloc 
de quatre. Ho va fer en el “Batallón 
de Cazadores de Montaña Alfon-
so XII, núm. 3” de Vic; presentant 
un informe de bona conducta, 
declarant-se catòlic, alfabetitzat i 
de professió mecànic. El seu ser-
vei militar va començar en sortir 
de Barcelona cap a l’Àfrica amb el 
vaixell Guillem Sorolla, i arribant a 
Ceuta al campament Ben Karrich. 
El 31 d’octubre va anar a la posició 
Fondak Ain Yidida, sortint d’allà 
per anar a Tetuan. Tots aquests 
llocs eren territoris en guerra –un 
any abans es va produir al Marroc 
el desastre d’Annual, l’estiu 1921– i 
encara continuaven les hostilitats. 

El 3 de febrer de 1923 va ser 
destinat al Zoco el Arbaá, dedicat 
a serveis de campanya. El 27 de 
febrer va ser sortejat i el seu destí 
va ser el “Regimiento de Infanteria 
Ceriñola, núm. 42” a Melilla. Tot 
l’any 1924 va estar al dipòsit d’ar-
mament, on va ser nomenat or-
denança de la Sala de Armas del 
Casino de Melilla, fins al 25 de 
març de 1925, quan va passar al 
“Batallón de Cazadores de África, 
núm 17”. Finalitzà el servei militar 
el 4 de juliol de 1925, passant al 
“Regimiento Infantería Jaén, núm. 
72” en segona situació, sense ser 
proposat per ascens, i passà a la re-
serva el 1931. 

Monzonis va fer un llarg servei 
militar, en el lloc més perillós i 
conflictiu possible, i entre els mi-
litars més reaccionaris de l’exèrcit 
espanyol. L’any 1927, Vicenç, es va 
casar amb Dominica Escolà Oró, 
de Torres de Segre (Lleida), treba-
lladora tèxtil. El 1930, vivien al car-
rer Blasco de Garay 16, amb Eme-
teri Calatayud Barrachina (hoste) 
nascut a Saragossa, i jornaler. Tots 
estaven alfabetitzats. 

L’any 1931, Vicenç, ja cassat, vivia 
al carrer Salvador Seguí 146, i l’any 
1935 a Concili Egarenc 53, 4t 3a. 
Als anys trenta, treballava com a 
xofer mecànic a la fàbrica de pas-
tes per a sopa Saturno de Terrassa. 
Tenia un camió Ford tipus A –que 
li fou requisat el març de 1937– i 
una petita botiga de comestibles, al 
carrer Ample 271, que va tancar a 

Dades bàsiques del procés judicial
Empresonament: Partit Judicial (Terrassa); Cel·lular Model (Barcelona).
Instrucció: Jutjat Militar d’Instrucció de Terrassa 18/04/1939. 
Jutge instructor: capità Honorífic Cos Jurídic Militar, Josep García Aranda.
Secretari: alferes Cos Jurídic Militar Epifani Soria Casado.
Acusació: rebel·lió militar; haver estat conseller municipal de Seguretat Local designat pel PSUC i 

la UGT; membre del Comitè d’Investigació; membre del Comitè de Defensa de Salut Pública i tots 
aquests càrrecs mentre s’assassinava a gent d’ordre com els Srs. Cadevall, Carbonell, Sanmartí, Borràs 
i Escudé; responsable de les autoritzacions per dur arma; de delatar el patró per al qual havia treballat 
perquè el seu fill s’havia passat a l’Espanya franquista provocant la seva detenció –va complir amb la 
legalitat vigent–; haver requisat un camió de Magí Pujol Estapé i haver-lo lliurat als carrabiners; d’anar 
armat amb pistola pel carrer –la duia per raons de seguretat i del seu càrrec–; de participar en socialit-
zacions i col·lectivitzacions d’empreses; de ser un gran propagandista roig.

Consell de Guerra: Permanent de Terrassa 13/12/1939. Edifici de l’Escola Industrial.
Tribunal.
President: Manuel Marzo Pellicer.
Vocals: capitans Barba Badosa; de Simón Arnaiz; alferes, Josep Soriano Alcaide. 
Vocal Ponent: Rafael Gómez de Membrillera.
Testimonis d’Acusació: Informes Ajuntament alcalde Josep Homs; F.E.T. y de las J.O.N.S. Pere 

Vacarisas; Guàrdia Civil comandant de la caserna Baldomer Bellés; Josep Pujol Puig; Magí Pujol Esta-
pé; Antoni Pladellorens Castella; Francesc Salvador Moreno; Manuel Bretona(es) Herrerias; Balbina 
Soler Font (neutre); Ignasi Escudé Gibert (neutre); Francesc Pi Oliveras; Francisco salvador Moreno

Defensa: torn d’ofici. alferes Cos Jurídic Militar, 
Antolí López Préndez. L’acusat reconeix haver estat 
des de principis del 1937 fins al març d’aquell mateix 
any conseller municipal de Seguretat Local designat 
pel PSUC i la UGT amb instruccions d’aturar els 
assassinats sense, però, aconseguir-ho, presentant la 
seva dimissió; reconeix també que col·labora amb 
Pere Alcocer Gil que havia estat president del Co-
mitè Revolucionari i amb Ramon Graells Crous 
per posar en funcionament l’esmentada conselleria 
de Seguretat Local que substituís el Comitè Revo-
lucionari i posés fi als assassinats, amb seu al carrer 
Arrabal, 13, en el mateix edifici de les Patrulles de 
Control, però sense pertànyer a les mateixes; que la 
requisa del camió de Magí Pujol Estapé, ho fou se-
guint les ordres donades per les organitzacions a les 
quals pertanyia i que no participà ni en detencions ni 
en delictes contra la propietat ni participà en assassi-
nats; la pistola que duia i que no exhibia era solament 
com a protecció personal.

Testimonis de la Defensa: cap.
Circumstància: Procediment Sumaríssim d’Ur-

gència núm. 6183 de 13/12/1939. Sentència: pena 
de mort.

Execució: Camp de la Bota (Barcelona) 
01/07/1940 (39 anys).

 ▪ Dibuix de Vicenç fet a la presó

mitjans del mateix any. 
El setembre de 1936 es va afiliar 

a la UGT i l’any següent al Partit 
Socialista Unificat de Catalunya 
(PSUC). Durant quatre mesos 
fou el president de la Unió de 
Transportistes de la UGT. Va ser 
membre del comitè de control de 
la fàbrica on treballava (Saturno) i 
va participar en la seva col·lectivit-
zació. El 4 de gener de 1937, va en-
trar a formar part de l’Ajuntament 
com a conseller de la Junta de Se-
guretat Local, en representació de 
la UGT, junta que presidia Fran-
cesc Graells Crous (ERC) i de la 
que formava part Pedro Alcocer 
(CNT). 

La seva funció era defensar l’or-
dre republicà i la legalitat revolu-
cionària, seguint els criteris de la 
UGT i el PSUC, que no era pas 
altres que acabar amb els assassi-
nats indiscriminats. La repressió 
contra un grup de dones, que es 
manifestaven el dia 4 de febrer de 
1937 davant de l’Ajuntament –per 
la manca de pa i la seva baixa quali-
tat– i la posterior repressió, feta so-
bre les organitzadores, per Alcocer 
i la CNT, va significar la dimissió 
de Graells, conseller regidor de Se-
guretat Local i de tots els membres 
d’ERC en la Junta, el mateix dia. 

Graells explica, que va anar a la 
Junta i va preguntar a Monzonis 
per què estava preparant els cot-
xes (benzina), dient-li aquest que 
eren ordres d’Alcocer, perquè a la 
nit hi hauria molta feina. En una 
reunió posterior, tots tres van de-
cidir demanar a les organitzacions 
què calia fer, però, assabentat Gra-
ells que la CNT ja havia efectuat 
algunes detencions, va dimitir. Vi-
cenç Monzonis va fer el mateix l’1 
de març de 1937, com a resultat 
d’aquests fets. 

Monzonis va ser detingut i em-
presonat el 18 d’abril de 1939 fins 
al 2 de febrer de 1940, a la presó 
de Terrassa i posteriorment a la 
Model de Barcelona. Fins a la seva 
execució, l’1 de juliol de 1940, va 
passar 441 dies a presó. La seva 
correspondència ens mostra la du-
resa i crueltat de la repressió i les 
dolentes condicions de vida a la 
presó Model de Barcelona i fora 
d’ella. El seu fill petit, Vicenç, va 
anar a viure amb els seus sogres i 
la seva dona, Dominica, feia tot el 
possible per portar el que el seu 
marit necessitava a la presó, treient 
d’on no hi havia res per treure. 

La família Monzonis-Escolà no 
va aparèixer al padró del 1940, la 
seva fitxa sí que es conserva, però 
està inscrita l’any 1942. Al llibre 
d’altes d’aquest any, en l’apartat 
“per omissió” del padró, apareixen 
residint al carrer San Jorge 52, on 
consta Dominica com a vídua i 
apareix amb els seus tres fills: An-
tonio, Dominica i Vicenç Mon-
zonis Escolà, tots ells nascuts a 
Terrassa, escolars i nascuts entre el 
1931 i el 1939. Al padró de 1950, 
vivien a la mateixa casa, la mare 
treballav de rodetera, el fill més 
gran de teixidor, la filla de punteja-

dora i el petit encara anava 
a l’escola. 

Vicenç va ser condem-
nat pel tribunal franquista 
sota l’acusació de ser mem-
bre de la CNT, ell mai ho 
havia estat; va ser militant 
i càrrec públic de la UGT 
de Terrassa, militant del 
PSUC, com ell mateix va 
reconèixer davant del jutge 
d’instrucció i del tribunal 
sumaríssim; i com, a més 
a més, recollia l’autoresum 
del judici i com van decla-
rar tots els testimonis de 
l’acusació al llarg de tot el 
procés judicial. Però era 
igual, el condemnaven per 
ser “rojo” els militars col-
pistes, totes les persones 
demòcrates i d’esquerres 
eren enèmics del règim 
franquista, eren “rojos”.

 ▪ Vicenç Monzonis Cros amb la seva esposa Dominica Escolà Oró
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El Diploma sènior universitari 
en Ciència, Tecnologia i Societat 
d’UPC de Terrassa, per a majors de 
55 anys, ha esdevingut referència 
d’èxit i participació. El curs passat 
es van matricular 306 alumnes, 
amb un percentatge de dones 
del 66%, l’estudianta més gran 
té 85 anys i la més jove 56. El 
nombre creix cada any, moltes 
alumnes segueixen estudiant 
matriculant-se d’assignatures, i 
un bon nombre, 106 sòcies i 360 
simpatitzants, continuen trobant-
se en l’associació d’exalumnat 
Alumni Ciència, Tecnologia i 
Societat, per organitzar xerrades, 
debats, presentació de llibres, 
música, excursions i un grup de 
senderisme, entre altres.

Lluís Costa

Tots els temes interessen. Re-
centment, convidaren l’astro-
física Carme Jordi, i el passat 

19 de juny la Teresa Hoogeveen, 
Filosofia i gènere, la Marta Palacín, 
Antropologia filosòfica, i en Jordi 
Casasampera, doctor en filosofia, 
per parlar sobre dones i filosofia. 
Per cert, davant una platea de més 
de 170 persones

La Gemma Nadal, exalumna, 
presideix una junta amb 10 perso-
nes que no paren d’imaginar i fer, 
«com molta altra gent a la ciutat», 
comenta sorpresa en conversació 
amb Malarrassa, «xoca quan veus 
quantes activitats culturals es fan a 
Terrassa, és una meravella, això s’ha 
de potenciar, i que la gent tingui la 
informació; si no és amb nosaltres, 
també pots anar a altres llocs i ac-
tivitats». A la web, sempre actualit-
zada, anuncien l’agenda i publiquen 
crònica i fotos. Un equip ben orga-
nitzat: cartells, tríptics...

Un ambient, tot plegat, que engres-

ca a propis i aliens, encara que, com 
subratlla la Gemma, «no hi ha ningú 
estrany, convidem tothom a partici-
par, som un grup obert a propostes i 
participació». Per Nadal organitzen 
el dinar entre sòcies, alumnat i pro-
fessorat del diploma. L’associació es 
va crear el 2011.

L’experiència viscuda és apas-
sionant, ho veus en els ulls de la 
Gemma quan ho explica: «venim a 
aprendre coses que no vam poder 
fer en el seu moment, i mantenim 
actives les neurones, el cap et fun-
ciona d’una altra manera», destaca, 
«i després, sobretot, les oportunitats 
de socialitzar, coneixes gent fora del 
teu entorn habitual de vida. Això és 
molt important, jo diria que això és 
un 50% del diploma». Afegeix que 
aprendre i socialitzar en aquesta 
edat et permet no quedar-te tancada 
ni parada; «i ens trobem enginyeres 
jubilades, metges i infermeres jubila-
des, advocades, mestresses de casa; i 
atenció!, de tota aquesta gent aprens 
molt, perquè porten un bagatge 
molt important».

La seva promoció es va graduar el 
desembre de l’any passat, van ser les 
primeres a fer quatre anys. Després 
es poden fer altres assignatures que 
canvien els temaris, «i és que el món 
està en continu canviament», cele-
bra la Gemma, que s’havia quedat 
en el BUP, «perquè havia de treba-
llar, aquest diploma ha estat la salva-
ció, tornar a estudiar, conèixer gent 
i viure la vida universitària, que no 
ho havia fet abans», assegura, des-
prés de 13 vídua. El diploma sencer 
són 4 anys en dos quadrimestres de 
tres assignatures cada, tres dies a la 
setmana. Es poden fer també assig-
natures soltes.

Després de completar el grau, 
la Gemma està com a portaveu 
de l’associació ACTES i no para, 
«sempre pressa, però sense pausa». 

 >Associació d’exalumnat de la UPC sènior

«No té preu l’experiència d’estar sempre aprenent»

La Gastronòmica, experiències de pell de gallina

Endinsa’t a La Gastronòmica! Una experiència que va de 

vi, cuina, salut i activar els cinc sentits. La proposta ofereix 

un turisme actiu des de l’Empordà al món, per conèixer de 

primera mà “d’on venim, què tenim i qui som”, a través de 

propostes amb alt valor humanístic. Dues de les més atractives 

i singulars són el ViViVi com a maridatge musical i el Popi 

experience, una sortida amb vaixell per la Costa Brava amb 

showcooking. Totes les activitats es fan a mida per a grups tancats i en les dates que se sol·licitin.

Més info: 685 19 55 19 · 649 76 56 97 | www.lagastronomica.cat

Pp’s Park, diversió amb història

Tradició i modernitat es donen cita al parc d’atraccions 

Pp’s Park a Platja d’Aro. Més de sis mil metres quadrats de 

diversió al cor de la Costa Brava. Inflables, muntanyes russes, 

atraccions per grans i petits i la gran novetat d’enguany: zona 

de realitat virtual. A més, el parc celebra el 50è aniversari d’una 

de les seves atraccions més conegudes, procedent del mític 

parc d’atraccions Montjuïc: El Ciclón.  Anima’t a descobrir-lo 

aquest estiu. 

Més info: www.ppspark.com

Montsport, barranquisme al Parc Natural dels Ports

L’experiència Montsport et convida a iniciar-te en el 

barranquisme a El Canaletes situat al Parc Natural dels Ports. 

L’activitat inclou el descens guiat i un reportatge fotogràfic 

per guardar un record inoblidable. A més, aquesta empresa 

familiar dedicada al turisme actiu dels Ports des del respecte 

amb la naturalesa ofereix diversitat d’activitats dirigides a tots 

els públics. Vine i gaudeix de la muntanya i l’aigua com mai ho havies fet!

Més info: 977 43 50 74 | www.montsport.es

Montsport

Pp’s Park

La Gastronòmica

Dilluns 19 de juny vàrem organitzar la conferència “Dones i Filosofia”. Va 
ser un luxe tenir com a ponents a la Teresa Hoogeveen (Filosofia i gènere), 
Marta Palacín (Antropologia filosòfica) i Jordi Casasampera (doctor en fi-
losofia).

Els més de 170 assistents, varen seguir amb molt d’interès tot el que se’ns 
va explicar durant la quasi hora i mitja que va durar la conferència junt amb 
les preguntes als ponents. Ens remuntaren, en primer lloc a l’antiga Grè-
cia, per tal de mostrar-nos com n’era d’important la dona entre els filòsofs 
clàssics, malgrat el poc que ens ha arribat, continuant per l’edat mitjana i 
el romanticisme, i acabant a l’actualitat. Podem dir, que la dona ha estat la 
gran oblidada de la filosofia, tot i la gran tasca 
que ha fet. També es va parlar de feminisme, per 
aclarir, que ser filòsofa no vol dir ser feminista i 
que hi ha etiquetes que haurien de desaparèixer. 
El pensament no ha de ser sexat. Queda un llarg 
camí abans aquestes dones puguin ocupar el lloc 
a la història de la filosofia que els correspon i que 
s’han guanyat per mèrits propis. Entre d’altres 
es va parlar de Diotima de Mantinea, Hipàtia 
d’Alexandria, Hidegarda de Bingen, Christine 
de Pizan, Hannah Arendt, etc.

Des de la junta d’Actes, volem agrair a tothom 
que va assistir a la conferència el seu suport i 
desitgem que després de les vacances d’estiu, al 
setembre, que donarem inici a la nova tempo-
rada, seguiu confiant en nosaltres que continu-
arem intentant acostar temes d’actualitat a tota 
la ciutadania.

https://actesblog.wordpress.com

Associació Alumni en Ciència Tecnologia i 
Societat, ACTES

 ▪ Conferència “Dones i Filosofia” realitzada el passat 19 de juny

 ▪ Gemma Nadal, 
presidenta d’Actes

La gent de l’entitat es man-
té en aquest ambient juvenil 
en el context físic i cultural 
de la Universitat Politèc-

nica de Catalunya, «no té 
preu aquesta experiència 
d’estar sempre aprenent». 
Aprenent i produint conei-

xement, sens dubte, com 
mostren els resultats de les 
conferències i xerrades que 
fan, com s’ha dit.
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L a concentració contra els dis-
cursos d’odi, convocada per 
Unitat contra el feixisme i el 

racisme a la porta de l’ajuntament, 
per advertir i denunciar que aquests, 
en sí mateixos, són una vulneració 
dels drets humans i una manca de 
respecte vers la diversitat, anuncià 
també que la ciutadania organitza-
da està molt alerta i decidida a in-
tervenir. Els crits de les més de 300 
persones que desfilaren pel Raval 
de Montserrat el passat dissabte 17 
de juny, van ser la música de fons de 
l’acte de constitució de la nova cor-
poració municipal per al mandat 
2023-2027.

Jordi Ballart i Pastor, cap de llista 
de Tot per Terrassa (TxT), va ser 
investit alcalde de Terrassa durant el 
Ple de constitució del Consistori ce-
lebrat el migdia del passat dissabte a 
l’Ajuntament. Ballart va ser nomenat 
alcalde amb 15 vots favorables dels 
27 emesos.

El Ple de constitució del Consis-
tori va començar, tal com estableix 
la Llei Orgànica de Règim Electoral 
General, amb la constitució de la 

mesa d’edat, formada per les perso-
nes electes de major i menor edat 
presents a l’acte (Carlota Menéndez 
i Javier García, respectivament) i pel 
secretari de la Corporació. La mesa 
va comprovar les credencials dels 
i les electes i, un cop verificades, ha 
declarat constituïda la corporació 
municipal amb 27 regidors i regido-
res. A continuació, la presidenta de 
la mesa, Carlota Menéndez, va fer el 
seu parlament.

Tot seguit es va procedir a la presa 
de possessió del càrrec dels regidors i 
les regidores amb l’acte de jurament o 
promesa, per ordre alfabètic. Un cop 
jurat o promès el càrrec, cada electe 
va rebre de la mesa d’edat la banda 
que els distingeix com a membre de 
la corporació i que representa el po-
der municipal. Aquestes bandes de 
roba porten l’emblema de la ciutat i 
es porten creuades, des de l’espatlla 
fins la cintura, en diades i celebraci-
ons especials.

Després de la presa de possessió 
dels regidors i regidores, la mesa 
d’edat va preguntar als grups si pre-
sentaven candidatura a l’alcaldia i 

s’han presentat quatre candidatures: 
Jordi Ballart (TxT), Eva Candela 
(PSC) i Alicia Tomás (VoX) i Mar-
ta Giménez (PP). Tot seguit, els i les 
representants de les sis formacions 
polítiques presents al Consistori 
(Marta Giménez Arcusa pel PP; 
Meritxell Lluís i Vall per JxT; Ona 
Martínez Viñas per ERC; Alicia 
Tomás Martínez per VoX; Eva Can-
dela López pel PSC; i Xavi Cardona 
Ruiz per TxT) van fer els seus parla-
ments. En acabar els parlaments, els 
membres del Consistori van votar 
amb paperetes, en sobre tancat i en 
una urna, i per ordre alfabètic. 

El recompte de vots ha estat el se-
güent: Jordi Ballart, 15 vots; Eva 
Candela, 7 vots; Alicia Tomás, 3 
vots; Marta Giménez, 2 vots.

La mesa d’edat va cridat Ballart per-
què jurés o prometés el càrrec d’alcal-
de de Terrassa, i a continuació li va 
lliurar el bastó i la venera o medalla, 
símbols del poder municipal. Final-
ment, l’alcalde ha fet el seu parlament 
i ha donat per finalitzat el Ple, que els 
membres del Consistori van tancar 
cantant Els Segadors.

E ncara no sé com és ningú no s’ha atrevit a fer un pro-
grama del cor amb tot el panorama polític que ens 
envolta. Suposo que deu ser perquè la línia entre la 

política i l’espectacle és tan prima que no sabríem mai si es-
tem en territori del sainet o de la realitat... que li diguin al ja 
desaparegut Berlusconi! 

Ben segur seria més divertit i més productiva una crònica 
rosa, assenyalant totes les mentides i les transformacions dels 
discursos. Promeses que, en agafar la vara de batlle i tot aco-
modant-se al costat del foc que més escalfa, muten en una 
única màxima: “donde dije digo, digo Diego”.

El “que us bombin a tots” d’en Trias n’és una mostra que no 
deixa de traspuar aquella patrona, dretana -tot i que indepen-
dentista, sembla ara i des de fa uns anys- manera de veure la 
democràcia, com quelcom per sota d’un pensament messià-
nic, saberut i menyspreador. I de com, totes les possibilitats 
per modelar-la, només poden ser vistes com a equivocacions 
irresponsables. No puc deixar de pensar en què el meteorit 
que li desitjava la Juana Dolores a la “televisió de la burgesia 
catalana” s’ha fet realitat.

I què dir de la política municipal de Terrassa. De vegades 
penso si no serà que ens han posat a tots en una mena de 
realitat paral·lela immersiva, en una espècie de privació sen-
sorial del que ens envolta, d’acord amb el que se’ns predica a 
través dels canals de seguiment, d’aquest fenomenal matrix 
que ens ha construït a partir d’un món de somnis controlat 
de manera artificial. És llavors que aixeco la vista de la pantalla 
i comprovo que soc capaç de veure la realitat, de veure el que 
m’envolta.

No veig, per exemple, la imatge virtual del futur Can Bosch, 
sinó, com denuncien el Sindicat de Llogaters i la Paparo-
la-Assemblea ecologista de Terrassa, el desallotjament d’unes 
150 persones d’una zona agrària, d’una zona inundable, per 
construir-lo; o el desgavell de la gestió dels menjadors esco-
lars o la falta de condicions d’accessibilitat d’algunes obres 
malgrat existir el Pacte de Terrassa per l’accessibilitat, com 
ara les llambordes al passeig Compte d’Ègara que denuncia 
Prou Barreres. I tot suportat en promeses de futures quotes 
d’habitatge social, pactes o municipalització de serveis que ja 
veurem si arriben.

I no sé com encara em sorprèn: “les rieres són la gran trans-
formació que la ciutat necessita. Hem posat les rieres a l’agen-
da política”, “les rieres de Terrassa seran el Parc de Vallparadís 
2” deia en Ballart fa poc d’un mes, acompanyant aquesta su-
posada intenció de transformació, amb totes aquelles imatges 
virtuals, de “visió de futur” que tant li agraden, seguint la rè-
mora del seu programa del 2019 que al seu discurs d’investi-
dura deia: “el nou mandat que estrenem ha de ser l’inici de la 
transformació del paisatge urbà de les dues rieres que traves-
sen la ciutat (la de Palau i les Arenes) que són barreres físi-
ques i mentals per molta gent i molts barris. Ja els hi anuncio 
que en pocs dies, crearem una regidoria específica de rieres 
per avançar en aquest gran repte de la Terrassa del segle XXI”.

No deixa de ser espatarrant que no hi hagués cap referèn-
cia, en el seu discurs d’investidura del passat dissabte, sobre la 
seva idea de les rieres. D’un projecte que ha estat un dels eixos 
vertebrals de les seves promeses des del 2019 i un dels grans 
objectius del seu pla de mandat. Suposo que com deia aquell, 
“això no toca” en un moment en què, després dels darrers es-
deveniments del passat dimarts, un dels números principals 
del seu espectacle s’ha quedat en -mai més ben dit-, paper 
mullat. 

Això sí, el vessant sobrenatural de la projecció de la ciutat, 
està garantit. La promesa que sostenia al discurs d’investidura 
de dissabte passat tot dient: “després de l’estiu farem un pas 
històric, que crec que és oportú anunciar: La presentació ofi-
cial de la nostra candidatura al Papa Francesc que ja ens ha 
donat audiència al Vaticà a la recerca d’una complicitat fo-
namental a la recerca d’un conjunt d’esglésies, peça clau per 
Terrassa, però també per a entendre el món on venim” és, 
simplement, com ho diríem?... esperançadora? Home, clar! Si 
tenim al Papa de la nostra part... què pot sortir malament? 
Ora pro nobis.

No sé jo si aquesta seria una de les meves prioritats a la llista 
de coses a fer pels terrassencs. Per cert, ja que parlem de pri-
oritats, sabem alguna cosa del noi que fa cinc mesos que viu 
a sota un pont a la riera de les Arenes i que dimarts passat 
-explica La Vanguardia-, no va dubtar a posar-se a ajudar al 
pastor del projecte familiar Turó de les Nou Cabres de Ma-
tadepera a treure les ovelles i cabres que s’emportava l’aigua 
desbocada? Segur que al Papa li semblaria bé saber que a Ter-
rassa, que ningú dormi al carrer, és una prioritat.

Jordi Ballart, investit  
alcalde de Terrassa

Quan no són 
figues, són raïms... 

ora pro nobis
Toni Marcilla

Treballador social

 ▪ Concentració contra la presència de discursos d’odi el dia de constitucio del plenari de l’Ajuntament de Terrassa

 ▪ Cartipàs municipal per al mandat 2023-2027
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Lluís Costa

L’Erik de Terrassa serà jut-
jat el proper 19 i 20 de 
juliol a l’Audiència Pro-

vincial de Barcelona, acusat dels 
delictes de desordres públics, 
atemptat a l’autoritat i lesions, 
pels quals li demanen 7 anys de 
presó, 12 mesos de pena multa i 
37.500€ de responsabilitat civil. 

Traca-Coordinadora Antire-
pressiva de Terrassa, la Xarxa 
Antirepressió de familiars de 
detingudes, el Grup de Suport 
Detingudes 26F Manifestar-nos 
no és cap delicte!, i el Grup de 
Suport Erik Absolució convoca-
ren desenes de persones el pas-
sat 17 de juny en una jornada 
per denunciar aquest cas de re-
pressió, un més en què joves de 
la ciutat són víctimes arbitràries 
de la política d’estat contra els 
moviments socials, orientada a 
impedir l’organització i expres-
sió de la disidència. 

El segon objectiu de la jorna-
da era recaptar diners per a la 
campanya de denúncia políti-
ca, per a despeses judicials i, en 
cas de ser condemnat, pagar les 
possibles multes derivades de la 
sentència judicial. La jornada es 
va realitzar al Casal de Barri de 
Sant Pere, situat al Passeig 22 de 
Juliol.

Traca va fer un breu resum 
dels casos repressius que hi ha a 
la ciutat de Terrassa, tot oferint 
el micro al grup de solidaritat 
Detingudes 26F, i a represen-

tants de la Xarxa Antirepressió 
de Familiars de Detingudes, que 
demanar els familiars que esti-
guin organitzats en casos de re-
pressió, tot destacant la impor-
tància que prenguin consciència 
de la repressió, s’ajudin entre ells 
i puguin rebre ajuda tant emo-
cional com personal, econòmica, 
judicial, etc. «És així com podran 
ajudar molt millor els seus fami-
liars, ja siguin encausats o no». 

Un amic de l’Erik, membre 
del grup de suport, explicà amb 
detalls, emoció i cruesa la deten-
ció i posterior empresonament, 
passant per tota la fase d’ins-
trucció i finalment acabant amb 
la petició fiscal i la propera data 
de judici. En finalitzar, uns mo-
ments d’emoció màxima que va 
concloure amb una gran ovació 
de tot el públic entre llàgrimes 
de gran part dels i les assistents.

«Si hi ha repressió, amb tots els 
aspectes negatius i durs que pot 
comportar, vol dir que al darrere 
hi ha una gent que lluita, i això 
és l’important», cridà un porta-
veu de Traca i de SAT després 
del relat del cas de l’Erik. «Si a 
Terrassa ningú lluités contra les 
injustícies i contra la retallada de 
drets i llibertats que patim, segur 
que no hi hauria repressió», afe-
gí. «Per tant, vol dir que Terras-
sa és una ciutat viva i combativa 
que no es queda de braços ple-
gats, i que casos com el del Ro-
ger, com els del 26F o l’actual de 
l’Erik ens mostren cada dia que 
som un poble que no s’arronsa i 

que surt al carrer a lluitar contra 
tota opressió. Aquest és i serà el 
camí que ens acabarà portant a 
la victòria i a la fi de la repressió, 
i n’hem d’estar ben orgulloses», 
conclogué.

A un quart de vuit, l’activitat es 
traslladà a l’exterior, per participar 
en els Cants de Llibertat, amb el 
grup de cantaires que cada dia, 
desque van començar les deten-
cions, empresonaments i exilis 
provocats per la repressió contra 
el referèndum de l’1 d’Octubre, al-
cen la veu contra la repressió i per 
la llibertat al Raval de Montserrat. 
Aquest dissabte, els Cants es van 
traslladar a davant del Casal de 
Barri de Sant Pere per solidarit-
zar-se amb l’Erik, amb les seves 
amistats i familiars, i amb el grup 

de suport. 
De nou a l’interior del Casal, la 

coneguda companyia de teatre 
terrassenca Qollunaka represen-
tà un tribut còmic adaptant una 
obra del gran Pepe Rubianes. Una 
actuació espectacular que arrenca 
somriures i rialles acompanyades 
de constants aplaudiments.

El sopar a l’exterior, amenitzat 
amb música, fou el moment i espai 
idoni per a les salutacions i con-
verses, així com per valorar tota la 
jornada. I després, la festa conti-
nuà al Kasalet on els i les amigues 
de l’Erik i el grup de suport van 
organitzar una sessió de música 
amb diversos DJ.

En declaracions a Malarrassa, un 
membre de Traca informà que els 
objectius de la jornada s’assoliren, 

tan pel que fa a la difusió del cas 
com a la recaptació d’ajuda eco-
nòmica per a la campanya. Ara, 
afegí, «la campanya continua», i 
animaren a seguir-la a les xarxes 
socials, «però sobretot participant 
en els actes que anirem convocant 
fins els dia del judici i, en general, 
en la campanya permanent de de-
núncia de la política repressiva de 
l’Estat».

El divendres 14 de juliol, han 
convocat una gran manifestació a 
Terrassa per exigir l’absolució de 
l’Erik,i els dies 19 i 20 de juliol, 
marxes per acompanyar des de 
Terrassa a l’Erik al judici mostrant 
el suport i solidaritat. El judici tin-
drà lloc a l’Audiència Provincial 
de Barcelona, on hi ha convocada 
una nova concentració.

 >Crònica de la jornada solidària Erik absolució

«Si ningú lluités contra les injustícies i contra 
la retallada de drets, no hi hauria repressió»

Realitats i patrimonis de segona.  
Barraquisme i els horts de Can Bosch de Basea

Victor AV
Membre de l’Assemblea Ecologista de Terrassa La Paparola

S om fills d’un poble industrial, Terras-
sa. Les seves xemeneies, el modernis-
me, els castellers o el Pícnic Jazz són 

una façana de la història i del present que 
forma part del relat oficial i la marca de la 
ciutat.

No és tan clar que ho facin les seves om-
bres. És cert que el record traumàtic de les 
riuades del ’62 encara fa ressò a la ciutat i 
perdura en la memòria col·lectiva, però cal 
preguntar si tenim clar qui i per què va mo-
rir en aquella trompada d’aigua. La pobresa 
en el camp, la necessitat de mà d’obra de la 

indústria, la falta d’habitatge, la supervivèn-
cia en forma d’autoconstrucció, la falta d’or-
denació de les rieres, i malauradament, un 
fenomen meteorològic extrem, són una part 
de les causes de la mort de centenars de per-
sones que estaven aixecant la ciutat, que tot i 
els canvis de la ciutat del tèxtil en l’actualitat 
fa ser Terrassa el que és, present però també 
història.

Aquestes darreres setmanes s’ha pogut 
aturar per uns dies el desallotjament de part 
dels horts i barraques de Can Bosch de Ba-
sea. Tot i que el barraquisme avui en dia és 

residual, és una altra cara fosca de la socie-
tat actual que no està podent donar solució 
residencial. Tenim edificis buits, tenim so-
lars industrials que es podrien reconvertir, 
però hi ha veus que repeteixen que és una 
qüestió de demanda i oferta i el que cal és 
ampliar el ciment, si és necessari, en zones 
inundables, com és el cas dels terrenys dels 
quals parlem. No oblidem tampoc, que cada 
cop hi haurà pluges menys freqüents però 
més violentes degut al canvi climàtic.

Una altra part oblidada és el valor dels 
horts per si mateixos. Nosaltres, que molts 
som fills d’immigrants, sabem que sovint els 
nostres avis i àvies van fer un hort on van 
poder, i en el cas dels horts de Can Bosch 
estem parlant de parcel·les que porten més 
de seixanta anys sent cultivats per part de 
les mateixes famílies. Més enllà de la funció 
de produir aliments, aquest tipus d’horts 
ens recorden la història de les migracions 
(passades i actuals), la tradició viva i conei-
xements de l’agricultura urbana (que no 
està de menys mantenir) i que hi ha espais 
verds que donen salut física i mental a gent 
de procedències molt diverses. I encara més, 
que creen comunitat i identitat. “Si le quitan 
al abuelo el huerto, lo matan” deien l’altre dia 
mentre esperàvem sense saber quan vindria 
la comitiva judicial. Els horts municipals, 
com els habitatges i altres recursos d’emer-
gència residencial, són escassos i estan sa-

turats. A més a més, dir que els desplaçats 
poden optar per un hort a Can Casanoves, 
un entorn poc accessible i ben allunyat del 
lloc a on estan ara, és entendre ben poc el 
què representa la zona d’horta per aquestes 
persones i famílies.

“Més enllà de la funció de produir 
aliments, aquest tipus d’horts ens 
recorden la història de les migracions 
(passades i actuals), la tradició viva i 
coneixements de l’agricultura urbana”

En la ciutat que somiem, creix cap endins, 
i hi ha habitatge assequible per tothom. No 
hi ha barraques, i els escassos horts urbans 
i periurbans es multipliquen. L’ordenació i 
gestió d’aquests espais permet supervisar 
una millor neteja dels terrenys, fa goig passe-
jar per allà, i alhora permet protegir aquests 
terrenys dels propietaris especuladors in-
crementant encara més el seu valor social i 
ecològic.

Desgraciadament, el capital i les lleis ens 
porten a altres camins. L’Ajuntament diu 
que fa el que pot mentre la comitiva judi-
cial comença a desallotjar. Un gos és sedat i 
se l’enduen sense esperar el seu amo. Fa uns 
anys va ser la riuada qui es va emportar els 
pobres. Avui sembla ser que són els grans 
propietaris.

 ▪ Pancartes de solidaritat amb l’Erik durant el concert FOTO: TRACA
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Trobada estatal de sindicats de llogateres: 
«Passem a l’ofensiva contra la patronal immobiliària»
El cap de setmana del 3 i 4 de juny es va celebrar la primera trobada estatal de sindicats d’inquilins a Madrid

El cap de setmana del 3 i 4 de 
juny, sindicats d’inquilins de 
tot l’Estat ens van trobar a 

Madrid en el marc d’unes jornades 
de treball per compartir i desenvo-
lupar estratègies sindicals contra els 
abusos de la patronal immobiliària. 
Unes seixanta persones vingudes 
de sindicats de Catalunya, Madrid, 
Andalusia, Euskal Herria i Aragó 
van treballar durant tres dies en 
tres línies principals: millorar la 
coordinació entre organitzacions, 
optimitzar les estratègies d’organit-
zació de llogateres del mateix pro-
pietari o bloc, i fer front als abusos i 
il·legalitats de les immobiliàries i els 
propietaris en el marc de la imple-
mentació de la llei de l’habitatge.

Blocs en lluita i organització 
per propietaris: les claus per gua-
nyar conflictes

Un dels eixos de treball principals 
va ser compartir i millorar col·lec-
tivament els models d’organització 
de blocs de veïns i inquilins del 
mateix propietari, que ja s’estan 
implementant amb èxit a ciutats 
de tot el territori. D’una banda, 
l’organització al voltant d’un mateix 
propietari ens permet, seguint l’en-
focament del sindicalisme laboral, 
plantejar campanyes massives amb 
la finalitat d’establir negociacions 
col·lectives entre grans propietaris, 
fons voltor i els inquilins represen-

tats pels sindicats.
Aquest model ha donat resultats 

en forma de victòries com les reno-
vacions de contracte sense pujades 
abusives per a centenars d’inqui-
lins de fons voltor com Blackstone, 
Goldman Such, Optimum o Azo-
ra, així com per a inquilins d’empre-
ses més petites com Los Hermanos 
Castro Lomas o La Venerable Or-
den Tercera.

D’altra banda, les metodologies 
d’organització de blocs en lluita 
(que no sempre comparteixen pro-
pietari) també van ser un focus clau 
com a eina per generar comunitats 
de veïns compromeses amb la de-
fensa del dret a l’habitatge i a una 
vida digna a les ciutats i barris.

Noves estratègies per fer front 
els abusos 

Un altre dels eixos de treball va ser 
l’aplicació de la llei de l’habitatge en 
diferents territoris i les estratègies 
per combatre les il·legalitats que 
immobiliàries i propietaris con-
tinuen cometent per abusar dels 
drets de les llogateres. En aquest 
sentit, es va continuar treballant 
en les eines sindicals i legals que ja 
s’estan desenvolupant des dels sin-
dicats per organitzar i assessorar els 
inquilins estafats, per exemple, amb 
el cobrament d’honoraris, i perse-
guir les immobiliàries que cometin 
aquestes estafes.

El poder llogater, més fort i 
necessari que mai

Amb la tendència creixent de per-
sones que viuen de lloguer, espe-
cialment a les grans ciutats, i en un 
moment en què el preu dels lloguers 
és el més alt de tota la història, els 
sindicats d’inquilins estem experi-
mentant un creixement sense pre-

cedents.
Les estratègies de la patronal im-

mobiliària per continuar abusant 
dels drets dels inquilins i enriquir-se 
cada dia més a costa de la necessitat 
de tenir un sostre, juntament amb 
l’aprovació recent de la Llei de l’Ha-
bitatge, ens porten a un escenari on el 
paper dels sindicats és clau per conti-

nuar defensant el dret a l’habitatge i 
a un lloguer assequible i estable.

És necessari continuar ampliant els 
sindicats d’inquilins arreu el territori, 
reconeixent la seva funció i la seva 
capacitat de representació de les llars 
llogateres i continuar articulant blocs 
en lluita per acabar amb l’especulació 
immobiliària.

Lluís Costa

F eminisme descolonial: «un 
punt d’inflexió, una bifur-
cació en el camí que hem 

recorregut, encara i més enllà de la 
crítica poderosa que des de fa molt 
temps anem desenvolupant dintre 
del feminisme conegut».

L’afirmació de Yuderkys Espi-
nosa Miñoso, «feminista des dels 
marges del feminisme» segons la 
prologuista del llibre De por qué es 
necesario un feminismo descolonial 
(Icaria editorial. Mujeres y cultu-
ras, 2022) i companya d’investiga-
cions i lluites de Yuderkys, Mayra 
Santos-Febres, parteix de la crítica 
dels problemes que comparteixen 
«tots els feminismes -almenys els 
coneguts i desenvolupats fins al 
moment a excepció del feminisme 
negre-»: problemes clau com la in-
terpretació i comprensió de la do-
minació basada en el gènere-sexe i 
la seva manera de revertir-la.

En recollir les aportacions de 
corrents com el Black feminism, el 
feminisme de color, el feminisme 
postcolonial, el feminisme materi-
alista francès i el feminisme postes-
tructuralista, el feminisme desco-
lonial posa en dubte la unitat de les 
dones, fent seva la tasca de «rein-
terpretació de la història en clau 
crítica a la modernitat, no només 
pel seu androcentrisme i misogí-

nia, com ho ha fet l’epistemologia 
feminista clàssica, sinó també pel 
seu caràcter intrínsecament racista 
i eurocèntric».

Critica, així mateix i de «forma 
radical», el discurs que considera 
que el progrés en la conquesta de 
drets de les dones a Europa, Estats 
Units i alguns països del dit «tercer 
món» sigui la mesura de l’horitzó 
que s’ha d’assolir; perquè conside-
ra que aquest és «reproductor de la 
idea d’Europa com a inici i fi de la 
història i de la modernitat com el 
gran projecte de superació al qual 
tot grup humà ha d’arribar».

El feminisme en la seva forma 
clàssica «és herència colonial per-
versa», i arribar en aquest punt de 
consciència crítica no és gens fàcil, 
és dolorós, assegura Yuderkys, per-
què «cal enfrontar-nos a un mons-
tre del qual som part».

El concepte «feminisme des-
colonial» el proposà per primera 
vegada Maria Lugones, feminista 
d’origen argentí i resident als EUA, 
tot denunciant i qualificant el marc 
de conflicte actual com a «sistema 
modern-colonial de gènere».

Destaca també la investigadora 
dominicana i activista antiracista, 
antisexista i descolonial membre 
fundadora del Grupo Latinoa-
mericano de Estudio, Formación 
y Acción Feminista (GLEFAS), el 
que denomina «nova veritat sobre 

el gènere i la sexualitat», una visió 
del feminisme que es configura 
en els anys 90 amb el gir postes-
tructuralista i el moviment queer a 
Amèrica Llatina.

Tot plegat, considera que «el gir 
descolonial i l’aprofundiment d’un 
feminisme antiracista reforcen 
l’avançament contra el subjecte 
dones universalista i desancorat 
dels seus llocs de referència i ori-
gen de classe i raça». Es demana, 
en conseqüència, qui constitueix 
«l’agència feminista descolonial», 
el subjecte oprimit pel sistema mo-
dern-colonial de gènere.

El feminisme descolonial posa 
en dubte la unitat de les dones 
[...] també pel seu caràcter 
intrínsecament racista i 
eurocèntric

Es demana si és possible apel·lar 
a una «solidaritat i a un projec-
te polític que s’organitzi entorn 
d’aquests fins, al mateix temps que 
reconegui el deute històric amb les 
posicions d’identitat en escala me-
nor de privilegi», perquè, assegura, 
les feministes descolonials defen-
sen que «l’opressió opera cocons-
titutiva i interdependentment» i 
veuen en el cas dels moviments ne-
gres una referència quan en algun 
moment «fou necessari repensar la 
necessitat de fer articulacions i coa-

licions dintre d’un gran moviment 
de lluita antiracista on s’agrupessin 
totes les persones en contra del rè-
gim racista».

Amb tots els problemes que im-
plica el fet que «lxs blancxs y blan-
co-mestizxs con privilegios dentro 
de la pigmentocracia que opera en 
nuestro continente y que hacen 
la política antirracista no estarían 
articuladxs a este movimiento por-
que estén ‘tan oprimidxs’ como la 
gente racializada. Simplemente es-
tán ahí porque luchan, hacen, estń 
comprometidxs con acabar con 
este régimen aun a costa de perder 
su propio privilegio».

Conclou, així, que totes «estem 
aquí no perquè ocupem llocs ex-
clusius d’opressió o privilegi; estem 
aquí perquè estem compromeses 
amb combatre allò que produeix 
aquests llocs diferenciats en els 
quals ens trobem; estem aquí les 
que hi som perquè estem disposa-
des/ts a perdre, en molts casos, els 
llocs de privilegi que asseguren la 
nostra pròpia enunciació. (…) La 
política que necessitem, la que fa 
possible enfrontar el sistema món 
modern-colonial patriarcalista, 
és una que ens permeti caminar 
amb qui així es disposi a enfrontar 
l’opressió i la dominació en con-
junt, amb qui estigui en disposició 
d’enfrontar-se a si mateix si fos ne-
cessari...».

 ▪ Un grup d’estudiants de l'institut Ègara que conformen el grup ECO 4 promouen un mercat de roba solidari.
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L’Institut Ègara, per tercer any, realitza els 
projectes d’aprenentatge d’economia solidària
Ainhoa García, Laia Molina, Yordis Fleites,  
Victor Villanueva 
Alumnes de 3r ESO de l’institut Ègara

Els alumnes de l’institut Ègara del barri 
de Can Parellada han tornat a col·la-
borar, per tercer any i amb molt d’èxit, 

amb les diverses entitats de comerç just del 
nostre municipi, Terrassa.

Executant aquest projecte d’Aprenentat-
ge-Servei, que porta com a títol “Economies 
transformadores”. Gràcies a les 13 entitats 
socials i solidàries que els han donat aquesta 
oportunitat.

Els alumnes de 3r d’ESO, aquest 3r trimes-
tre, han après com es treballa i què és la res-
ponsabilitat d’un projecte de tal complexitat. 
Han estat un total de 25 grups conformats 
per un total de 100 alumnes disposats a par-
ticipar juntament amb les entitats d’aquesta 
iniciativa. Bea Martin, un any més ha tornat 
a ser la coordinadora d’aquest projected’Eco-
nomies Transformadores.

Trobades a l’institut, al centre de l’entitat, 
assessorament i contacte diari, és el que les 
mentores de cada entitat han  pogut fer pos-
sible amb la seva constància i dedicació per 
als alumnes.

Des de l’institut s’agraeix l’esforç, coopera-
ció i disponibilitat per poder desenvolupar 
aquest projecte amb èxit.

“Sens dubte el millor que m’emporto són 
els valors ètics i poder arribar a conscienciar 
a la gent amb tot el que he après que abans 
no sabia” - David Movilla 3r d’ESO.

La justícia, la solidaritat i la sostenibilitat 
mediambiental, com ha destacat un dels 
alumnes que forma part d’aquest projecte, en 
David, són valors els quals hem tingut la sort 
d’aprendre, treballar i aplicar no només al 
treball sinó a la vida quotidiana. Créixer com 

a persona és un fet comú que comenten els 
participants. Molts també esmenten la simi-
litud o fins i tot simulacre d’una situació que 
perfectament succeiria al món adult, com 
ara al treball. En resum, els col·laboradors 
coincideixen que ha sigut una experiència 
enriquidora i única, ja que havent col·laborat 
amb les entitats s’han adonat de la gran fun-
ció que aquestes porten a terme.

FUPAR, Cáritas, Prodis, MEL Educació 
Ambiental, (Chet) el Centre d’Estudis His-
tòrics de Terrassa, Casal de la Dona, Adenc, 
Alternativa 3, ECO Inserció, Dones d’Aigua 
de Terrassa, Egarenca, Crisàlide Comunica-
ció, la Vibria Intercultural, i el nostre diari 
Malarrassa, han estat les 13 entitats vincu-
lades al món cooperatiu, local i col·laborado-
res.

Les activitats i treballs entre aquestes 13 
entitats conjuntament amb els joves han 
estat variades.

Per exemple, els grups que col·laboren 
amb FUPAR i Prodis han tingut l’opor-
tunitat de visitar la seu entitat. Han pogut 
veure com treballa l’entitat des de dins, i 
tot l’esforç que tot comporta.

Com a treball final, hem plasmat tot allò 
après mitjançant vídeos explicatius i en-
trevistes com les realitzades per a l’Ega-
renca, un tríptic informatiu el grup que 
col·labora amb Càritas, o presentacions i 
activitats lúdiques per realitzar, com han 
fet els companys que col·laborem amb 
FUPAR. 

També el grup vinculat al diari Malar-
rassa que han estat els redactors d’aquest 
article, per donar visibilitat a tot el treball 
dut a terme aquest últim trimestre a l’INS 
Ègara i propagar i fomentar l’economia so-
cial i solidària als terrassencs que no cone-
guin aquestes entitats i el que aquestes fan.

Alumnat de l’institut i entitats del barri,  
netegen la riera al seu pas per Can Parellada
Un grup d’estudiants de l’institut Ègara que conformen el grup ECO 4 promouen un mercat de roba solidari

Ainhoa García, Laia Molina, Yordis Fleites,  
Victor Villanueva

El passat dimarts 18 d’abril, l’alumnat 
voluntari de l’institut Ègara van 
organitzar-la recollida de roba 

de segona mà, donada per alumnat i 
professorat a la biblioteca del centre 
escolar. En aquest cas és el segon cop 
consecutiu que s’adhereixen a aquesta 
iniciativa tan solidària, i amb molt d’èxit!

Els va anar molt bé gràcies a l’esforç que 
van fer els membres d’aquest grup per 
tirar aquest projecte endavant, ja que cal 
remarcar que aquesta idea l’organitzen al 
seu temps lliure i fan un sacrifici enorme. 
És clar que tenen el suport incondicional 
del nostre centre i que són una colla de 
nois i noies molt responsables que saben 
com repartir-se el temps.

Però aquest projecte no queda aquí, 
realment tracta de fer una venda de roba 
amb totes les peces recollides per facilitar 
l’accés a les persones amb pocs recursos. 
Aquest mercat es va crear amb la iniciativa 
d’ajudar aquelles persones que treballen 
esclavitzades fabricant aquesta roba i en 
condicions infrahumanes.

Evidentment, també és un benefici 
per al nostre planeta, ja que promou la 
reutilització dels productes; d’aquesta 
manera podem donar-li una segona 

vida a aquesta roba, que possiblement 
acabaria a la brossa o sense cap ús. Hem 
de dir també que és una iniciativa amb 
uns resultats molt econòmics, pel fet que 
cada peça de roba es posa a la venda a 1 
€.

Tots aquests diners recaptats aniran 
directament a les necessitats de l’institut, 
tant pel mobiliari del centre com per als 
estudiants amb pocs recursos que no 
poden pagar al complet les activitats que 
s’organitzen al mateix institut; incloses 
colònies, excursions, fins i tot material 
necessari per a un bon desenvolupament 
de l’àmbit educatiu.

Tota això no acaba aquí, de fet, l’any 
següent esperen amb ànsies fer-ho per 
tercer cop, i encara més gran! Volen 
ampliar les seves capacitats organitzant-
lo no només per als estudiants del centre, 
sinó per a tot el barri de Can Parellada. 
Us animem perquè investigueu sobre 
el tema per adonar-vos-en què aquest 
projecte no només es realitza per evitar 
la compra innecessària de roba; sinó 
per conscienciar a la gent de com és de 
contaminant la indústria de la moda i de 
les injustícies socials que això comporta, 
ja que no tothom està al cas amb aquest 
tema i és molt necessari donar-lo a 
conèixer. Us esperem al proper recapte 
de roba!
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Pep valenzuela

«L a ignorància en l’àmbit 
religiós és un proble-
ma de convivència i 

no només d’incultura», afirma en 
Joan Gómez i Segalà, coordinador 
de l’elaboració del mapa religiós de 
Catalunya amb l’equip Investiga-
cions en Sociologia de la Religió 
(UAB) i tècnic especialista de la 
Direcció General d’Afers Religio-
sos de la Generalitat entre 2004 i 
2020.

«Des de fa 40 anys, la religió es 
planteja com una qüestió opta-
tiva, davant la polarització entre 
confessionals i anticlericals, llavors 
s’optà per passar per sobre, sense 
definir un model i deixant que el 
temps anés resolent. Però quan 
ens trobem la diversitat religiosa, la 
ignorància que va solució del mo-
ment esdevé un greu problema per 
resoldre la convivència actual, per-
què els serveis públics no tenen en 
compte aquesta diversitat i es ge-
nera una discriminació sense que 
els professionals i l’opinió pública 
en siguin conscients».

El 27 de juny, en Joan presenta el 
llibre Laïcitat, religions i prejudicis 
(Fragmenta editorial) a la Factoria 
Cultural de Terrassa i ha parlat 
amb Malarrassa sobre el tema: 

• El nostre país té una histò-
ria marcada per la presència 
ominosa i omnipresent d’una 
església molt reaccionària, 
sempre al costat de les classes 
dominants, del poder, la dicta-
dura. La Transició, tanmateix, 
no denuncià aquestes respon-
sabilitats i, al mateix temps, la 
societat sembla senzillament 
haver desertat de la religió sen-
se preocupar-se que l’església 
catòlica mantingui privilegis, 
poder, propietats...
Durant la Transició no hi havia 

consens sobre la qüestió. Les for-
ces democràtiques volien que l’es-
tat deixés de ser confessional, això, 
tanmateix, no va ser suficient per 
canviar massa les coses, i es va optar 

per no definir cap model i que les 
polítiques anessin de mica en mica 
fent. La majoria de prerrogatives 
que té l’església catòlica, en tot cas, 
són compartides amb les altres re-
ligions, partits i sindicats, totes en 
una situació en què no queda clar 
fins a quin punt són públiques o 
privades. La gran diferència és que 
la relació amb la Catòlica es regeix 
per un acord d’estat amb la Santa 
Seu, el Vaticà, un estat estranger, és 
política internacional.

• Això va passar en els acords de 
la Transició com altres grans 
injustícies!
Totes les lleis han de respectar 

aquest acord, i és igual que tu can-
viïs les lleis d’educació, per exem-
ple, sempre estan sotmeses a un 
acord internacional, per sobre de la 
política nacional. Aquesta església 
té privilegis que no han estat vo-
tats democràticament. El dit Con-
cordat se signà en gener de 1979, 
quan encara no hi havia constituït 
cap govern escollit segons la Cons-
titució. Hi ha un problema de le-
gitimitat.

• Això com es resol?
Hi ha tres opcions: que el Vaticà 

hi renunciï, que l’estat espanyol ho 
denunciï, o proclamar una repúbli-
ca que no recogui el tractat. Cap 
de les tres sembla plausible per ara. 
Hi ha un prejudici molt comú que 
és considerar que les esquerres són 
laïcistes i les dretes són clericals, 
això és fals. El PSOE no revocarà 
l’acord, ja podem esperar. Ho pot 
dir potser en les campanyes electo-
rals, però no ha tocat res ni s’anun-
cien canvis. 

• En lloc de resoldre aquesta si-
tuació de manca de legitimitat, 
les altres esglésies reclamen un 
estatus com el de la catòlica? 
Des de la meva experiència, espe-

cialment quan he parlat de la qües-
tió en centres educatius, crec que 
estem acostumats a parlar de reli-
gió en funció exclusivament de les 
nostres creences, i no entenem de 

forma global que les religions han 
fet grans aportacions a la humani-
tat, al mateix temps que corrupció 
i abús de poder. Així, per exemple, 
en l’àmbit de l’ensenyament, alguns 
pretenen que l’escola ha d’allibe-
rar-se de les religions, i altes que 
han d’evangelitzar. Hauríem de 
parlar de la religió independent-
ment de les creences de cadascú.

El punt de partida que proposo 
són els drets humans, que diuen 
que tothom té dret a manifestar 
creences a través de l’ensenyament, 
la pràctica, el culte i l’observança. 
És un dret individual i col·lectiu. 
Podem buscar maneres perquè 
les religions no abusin dels poders, 
però no a costa de retallar el dret 
humà.

• Bé, però tenim una església 
catòlica amb grans privilegis i 
prerrogatives establertes per 
un acord d’estat il·legítim i, a 
més, desigual en relació amb 
les altres religions.

Important aquesta asimetria. 
Per exemple, l’església catòlica 
pot oferir classes a la pública 
i decidir temari i professorat. 
Hem aconseguit que no se se-
gregui per sexe, s’intenta reduir 
la segregació de classes socials, 
de capacitats, no separem per 
llengua; però queda la religió. I 
dius: si les religions prediquen 
la fraternitat com pot separar 
l’alumnat. Si fem una classe de 
religió contribuïm a la segrega-
ció, si no la fem a la discrimina-
ció. 

• A veure, la classe d’història 
no és la dels monàrquics o la 
dels republicans, hi ha uns 
acords mínims generals...

Sí, però fa segles que hi ha fa-
cultats d’història i no hi ha cap 
o no gaire gent formada amb 
visió interreligiosa. El problema 
sorgeix del concepte de religió. 
Per a qui té una fe, aquesta no és 
una qüestió opcional, és incon-

cebible no transmetre als fills una 
cosa que per ells és essencial de la 
persona.

• En filosofia és igual que en 
la religió, el meu pensament 
platònic o existencialista no és 
només pels llibres o les classes, 
és concepció del món, la vida, 
societat.
Sí, però en història de la filoso-

fia a batxillerat es parla de tot el 
pensament, però no s’estudia Jesús 
perquè això s’estudia a la classe de 
religió, només per a una part. Però 
no es pot entendre la nostra soci-
etat i pensament actuals a Europa 
sense l’aportació del cristianisme. 
Podria ser la classe de filosofia que 
expliqués, podria ser, clar.

“Hi ha un prejudici 
molt comú que 

és considerar que 
les esquerres són 

laïcistes i les dretes 
són clericals,  
això és fals”

• Quines propostes fas per desllo-
rigar aquests nusos?
Si mires el títol del meu llibre, parlo 

de prejudicis, perquè em semblava 
que calia recomençar des del reco-
neixement i la consciència dels pre-
judicis, que moltes persones creuen 
que no tenen. Les propostes par-
teixen de dos punts: primer, la di-
versitat és més gran que sembla, de 
religions i dintre d’aquestes. S’han 
d’equiparar als altres àmbits ideolò-
gics, partits, sindicats, corrents filo-
sòfic, pedagògics... La declaració de 
DDHH parla de llibertat de cons-
ciència, pensament i religió, mateix 
dret, a l’article 18, no fa distincions 
entre filosofia, ideologia i política.

• Estem molt lluny d’això, com es 
pot defendre?
Lluny, sí. Quan pensem la diver-

sitat, la circumscrivim a la immi-
gració, els musulmans; però el bu-
disme, bàsicament, s’estén a través 
dels centres cívics. Considerem que 
fer pregària és religiós, però que la 
pràctica del ioga dels hinduistes 
o la meditació dels budistes o el 
taitxí dels taoistes és saludable. Jo 
pregunto si hi ha gaire diferència 
entre aquestes, simplement que 
una l’associem a l’església catòlica, 
que ha participat en la repressió, i 
les altres, com que no sabem res, no 
ens han tallat cap llibertat, res; però 
si anéssim als països on aquestes 
religions són majoritàries veuríem 
que són tan incoherents com el 
cristianisme. Hi ha, d’altra banda, 
les religions que sempre han estat 
aquí: protestants, testimonis de Je-
hovà, bahá’í, jueva... que han estat 
prohibides o no reconegudes ofici-
alment.

• Potser, de formes noves, però 
la societat continua sent molt 
religiosa?
Les dades mostren que sí. Al 

mateix temps que vivim una pola-
rització entre opcions religioses in-
transigents, d’una banda, i laïcisme 
intransigent de l’altra, com veiem 
a França, on el nom de la llibertat 
l’estat decideix com s’han de vestir 
les dones, suposadament perquè 
aquestes no siguin obligades pels 
seus marits o comunitat. Aquí el 
problema esdevé de gènere, perquè 
les dones no poden escollir com 
vesteixen. Crec que és fonamental 
que hi hagi espais de trobada, l’es-
cola ha de ser-hi, però no només. 
Han de ser tots els àmbits i sectors 
que han d’obrir-se i atreure gent de 
totes les confessions.

“La religió s’ha d’equiparar als altres àmbits ideològics, 
partits, sindicats, corrents filosòfic, pedagògics...”
Joan Gómez :“El punt de partida que proposo són els drets humans, que diuen que tothom té dret a manifestar 
creences a través de l’ensenyament, la pràctica, el culte i l’observança”

 ▪ Joan Gómez i Segalà

FITXA 

Laïcitat, religions i prejudicis

Joan Gómez i Segalà

Fragmenta Editorial,  
Barcelona, 2023 

203 pàgines
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INFANTIL, JUVENIL I FAMÍLIES
Coneixermon
15 i 16 de juliol: Alta muntanya a les Bulloses

Colònies d’estiu Aventura’t a la muntanya
Del 2 al 22 de juliol: inscripcions obertes fins al 13 de juliol

Casal d’estiu
Del 26 de juny al 28 de juliol: inscripcions obertes

Esplai matinal d’agost
Del 31 de juliol a l’11 d’agost de 2023

ALTA MUNTANYA
FEMAlpí
8 i 9 de juliol: Gabietos i Taillón

SENDERISME
Trescades pel Parc
12 de juliol: Camí del Cargol, el Castellot. avenc i balma 
dels Codolosos i salt de la Blanquera

Horitzons
8 de juliol: sortida de cloenda i sopar a la vall d’Horta

Senders
16 de juliol: camí dels Miradors · Sant Celoni – Canet de 
Mar i dinar de germanor

> Notícies i propostes del Centre Excursionista de Terrassa

Espai CET

75 anys de 
campaments
L’any 1932 es feia a l’estany de Santt 
Maurici el primer Campament 
Social d’Alta Muntanya del Centre 
Excursionista de Terrassa. Durant la 
década dels 30, arribar a Sant Maurici 
era tota una aventura. Les comunicacions 
eren complicades i molt poca gent 

sinó també, del material d’acampada, de cuina i de muntanya.

Avui dia arribar a l’alta muntanya és molt més senzill. Però al Centre 
Excursionista hem mantingut aquest esperit d’organitzar un campament 
en zones on es pot combinar l’activitat de muntanya amb el coneixement 
de l’entorn. A més a més, tot i ser una colla nombrosa, tothom és molt 
gelós de la seva intimitat i, en conseqüència, es respecta la dels altres. Qui 
vol tranquil·litat, la troba. I qui vol colla, també. 

L’actual afluència a la muntanya i els requeriments ambientals que, 
afortunadament, hi ha avui dia ja no permeten aquests campaments 
masius en zones de muntanya i, per tant, cal recórrer a zones d’acampada 
destinades a aquest ús i que tenen els serveis necessaris per acollir una 
colla nombrosa: lavabos, aigua corrent, electricitat i, fins i tot, en la majoria 
de casos, connexió a Internet.

L’organització corre a càrrec de voluntaris del CET que escullen 
l’emplaçament, la zona d’acampada i gestionen el servei de cuina, els 
subministraments, etc. Des d’aquestes línies els volem agrair la seva 
dedicació.

La proposta
Enguany, al Centre, fem el 75è campament. Sembla que els número no 
surti, però no ens hem descomptat. Durant els anys de la guerra espanyola 
i la postguerra no es van poder fer campaments, però des de l’any 1960 
s’han fet de manera ininterrompuda.

Aquest 2023 anirem al Parco Nazionale del Grand Paradiso, als Alps 
italians. El campament comptarà, com sempre, amb els servies de cuina, 
dutxes i lavabos i espais per rentar roba i plats i electricitat.

Per participar-hi cal ser soci de l’entitat, però tothom se’n pot fer fàcilment. 
Trobareu tota la informació al codi QR que acompanya la fotografia.

Les activitats de juliol

ce-terrassa.cat

ESPELEOLOGIA
1 i 2 de juiol: cap de setmana de barracs al Pirineu

6 de juliol: projecció de Generació electron i sopar de comiat 
de la temporada

CIÈNCIES NATURALS
Botànica
15 de juliol: Ulldeter, refugi i entorns

Ornitologia
a partir del 1r de maig: projecte orenetes
d’abril a juliol: voluntariat altes de mamífers de Catalunya

EXPOSICIONS
Fins al 30 de juliol: Col·lectiva de l’entitat

ACTIVITATS CET
Reserveu aquestes dates!

Diada de Germanor 
1r d’octubre: a can Amat de les Farines

Caminada Solidària
29 de octubre: per l’Anella Verda de Terrassa i el Rodal de 
Sabadell

L’AVENC
El bar_restaurant del CETerrassa

Més informació i reserves a 
https://www.lavencterrassa.co/

tenia un vehicle propi per desplaçar-se. 
No cal ni parlar del transport públic: 
evidentment, no hi havia cap comunicació 
ràpida entre Terrassa i Espot.

Des del Centre Excursionista es va 
pensar en la fórmula dels campaments 
socials d’alta muntanya per facilitar 
l’accés a zones d’alta muntanya als seus 
associats i associades ja que s’organitzava 
el transport, no només de les persones,  

Pels entorns de Bagà i Guar-
diola de Berguedà
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 >Es presenta el llibre ‘Papers de pau’, d’Arcadi Oliveres

«Les guerres són un dels majors negocis del món, 
empreses i governs se’n beneficien»
Pep Valenzuela

L’ alegre i feliç trobada de 
desenes «d’arcadistes», 
com proposaren la Mar 

Valldeoriola i en Jordi Algué dir-
se les persones que comparteixen 
el pensament de l’Arcadi Oliveres, 
no ho va ser d’alegria inconscient 
ni buida, ben al contrari. Cal mol-
ta consciència com per convocar, 
en aquest temps tan difícils per 
la pau, un acte contra la guerra i 
la violència, com proposà en Joan 
Tamayo, en nom de Malarrassa, la 
plataforma Aturem les guerres i la 
nova entitat Terrassa Transforma, 
a l’inici de la presentació del llibre 
Papers de pau de l’economista i ac-
tivista social, mort l’any 2021.

Sense por a exagerar, hom parla 
de textos indispensables els que 
formen aquest recull que acom-
panya un recorregut de més de 
50 anys de pacifisme a Catalunya: 
organitzacions, campanyes, vivèn-
cies, lluites i escrits sobre teoria i 
pràctica, en la mida en què, parlant 
de pau i noviolència, pogués fer 
sentit la separació d’aquests dos 
moments.

Per què i com ser pacifista avui 
i encara? Què vol dir pacifisme i 
noviolència? El pacifisme és anti-
capitalista? Aquestes són algunes 
de les preguntes que ens venen al 
cap en mirar-nos aquest llibre de 
textos de l’Arcadi Oliveres, Papers 
de pau, (Angle editorial, 2022, amb 
l’ICIP). «Les guerres són un dels 
majors negocis del món, empreses 
i governs es beneficien econòmi-
cament i políticament d’aquelles», 
va dir la Mar Valldeoriola resu-
mint una les idees centrals d’aquest 
pensament pacifista que recorre el 
llibre, «i practicar la pau i defen-
sar el desarmament, són tasques 
urgents, possibles i necessàries. 
Perquè la pau no és només l’absèn-
cia de guerra, és pau positiva que 
ens ensenyava l’Arcadi, que vol dir 
drets per a tothom, viure en pau 
amb dignitat, igualtat, democràcia, 
justícia global».

El llibre és un encàrrec de l’Insti-
tut Català Internacional per la Pau, 
i la Mar Valldeoriola i Picanyol és 
editora d’aquest, junt amb el Jordi 
Algué Sala. Ella ha estat durant 
anys editora de la major part dels 
seus llibres. Explicà en conversa 
amb Malarrassa que durant molt 
temps ha gravat el que l’Arcadi deia 
mentre anava transcrivint les seves 
idees.

El pensament de l’Arcadi, doctor 

en ciències econòmiques, va més 
enllà del pacifisme, o millor dit, 
parlar de pau i guerra, és parlar 
d’economia i relacions socials, de 
justícia, de justícia i pau, que així és 
el nom d’una de les entitats que va 
presidir durant anys.

En tot cas, els textos recollits en 
aquest volum se centren en aquest 
tema. L’encàrrec de l’ICIP, del qual 
havia format part també l’Arcadi, 
pertany a la col·lecció Clàssics de la 
pau i la noviolència que publica l’en-
titat. La Mar i el Jordi, arxiver i res-
ponsable de portar tots els materi-
als del pensador i activista a l’Arxiu 
Nacional de Catalunya, han fet 
una curosa selecció a partir de 800 
documents, que es reduïren a 150 
i, encara més, als 41 disponible en 
les poc més de 300 pàgines finals.

Són 41 textos 
indispensables 
els que formen 

aquest recull que 
acompanya un 
recorregut de 

més de 50 anys 
de pacifisme a 

Catalunya

«La pau no és 
només l’absència 
de guerra, és pau 
positiva que ens 

ensenyava l’Arcadi, 
que vol dir drets 

per a tothom, 
viure en pau amb 
dignitat, igualtat, 

democràcia, justícia 
global»

Una visió, així, d’activitat i pen-
sament des dels anys 1970 fins a 
l’actualitat. Una caminada per més 

de 50 anys de campanyes i mobi-
litzacions, de l’activitat d’entitats i 
organitzacions socials. «Mirem la 
diversitat cronològica i tipològica 
dels escrits, molts dels quals pu-
blicats ja en altres llibres i revistes», 
explica en Jordi, «però també d’inè-
dits». La diversitat està recollida en 
7 blocs: Guerra, armes i negoci. El 
cicle armamentístic; Implicacions i 
obsessions de la guerra; Camins (i 
raons) cap al desarmament; Enti-
tats de pau. Campanyes, accions i 
moviments; Alternatives i camins 
cap a la pau; Referents de pau; Pa-
cifisme i cultura de pau.

Parlar de pacifisme i noviolència 
a Catalunya i l’Estat espanyol és 
parlar de l’Arcadi. Ell va formar 
part de bona part de les entitats i 
organitzacions que han estat i són, 
va ser promotor i impulsor de les 
campanyes. «Els capítols d’aquest 
llibre permeten conèixer i entendre 
la formació del moviment pacifis-
ta a Catalunya», assegurà el Jordi, 
«des de l’antifranquisme, passant 
per moments clau de la nostra 
història recent»; com la campanya 
contra l’ingrés a l’OTAN, la cam-
panya permanent contra la pro-
ducció i comerç d’armes, l’objecció 
de consciència i la insubmissió, i 
fins al moviment 15M i l’ocupació 
de les places, en les quals ell va pas-
sar dies compartint debats i lluites.

«I atenció!!», alertaren la Mar i el 
Jordi, «s’ofereix aquesta perspectiva 
històrica del que s’ha fet i aconse-
guit, però també s’apunta el que 
queda per fer! Ara estaria esgarri-
fat, perquè sempre va ser contra la 
normalització de la violència com 
a única via, com ara veiem en la 
guerra a Ucraïna».

Les editores afirmen que aquest 
conflicte ja està servint «d’excusa 
per al bel·licisme i l’armamentisme, 
com a justificant per a un major 
augment de la despesa militar a 
Espanya i el món». Recorden xifres 
citades per l’Arcadi, i avui segur ja 
superades, de despesa militar, uns 
75 milions d’euros diaris, «imagina 
quants problemes no es podrien 
resoldre amb això», recorden que 
ell tantes vegades havia dit.

En els textos del pensador paci-
fista i anticapitalista també els te-
mes i problemes que als anys 1970 
i 1980 ja es plantejaven, encara que 
de forma marginal o poc tinguda 
en compte, com són els climà-
tics i mediambientals i la relació 
d’aquests amb les formes i models 
de producció i consum, amb el dit 
creixement econòmic, una idea 
central: «el creixement té límits» 
que, tot apunta, fa anys, potser dè-
cades, que ja hem superat.

El pròleg escrit per la Mar Vall-
deoriola i el Jordi Algué situa molt 

bé la figura del pacifista i anticapi-
talista. Ara, cal dir, emfasitzà Al-
gué, «la selecció de textos ha estat 
possible gràcies a la companya de 
vida de l’Arcadi, la Janine Künzi, 
que ha obert la porta de l’hemero-
teca i de la seva casa. És una figura 
essencial per entendre l’Arcadi».

 ▪ Desenes «d’arcadistes» en la presentació del llibre de l’Arcadi Oliveres a la llibreria Abacus el passat 6 de juny PV

 ▪ ‘El Kalitxet ocupa i resisteix’
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 → VINYETES

CULTURA

Juguen blanques i guanyen.

D’una partida entre Cortlever i V.der Weide, Beverwijk 1968, és 
aquesta posició on el blanc va aprofitar el torn de joc per crear 
problemes greus al rei negre.

Com ho va fer?

Nivell: mig

Solució: 1.Tf3!,Dxf3 2.Dg7+,Rh5  3.Dxg6+! Si 3...hxg6 4.Th8++
   Si 3...Rh4 4.Dxh7+,Dh5 5.Th8 guanyant.

Victor Rivas → PROBLEMA D’ESCACS

Victor Rivas 
 

Tècnic de Nivell 1,  
Mestre Català d’escacs  

i Candidate Master 
(CM)

Classes particulars 
i grupals, més de 20 
anys d’experiència.

Contacte: 679 654 719

vrg18081977@gmail.com

Terra endins ens ajuda a  
entendre el món d’una altra manera

Xavier Rodríguez Ruera

C om a lectors, i eventuals comentadors de llibres, 
fa estona que, al marge de les seves virtuts estè-
tiques i les seves aptituds tècniques, els demanem 

quelcom fonamental a hores d’ara: que siguin capaços 
d’acompanyar-nos, d’oferir-nos aixopluc. Que la veu nar-
rativa o poètica que els recorre i conforma, aconseguei-
xi, com demanava T. S. Eliot, alçar imperceptiblement 
el to del llenguatge que fem servir en el nostre dia a dia 
aqueferat, i d’aquest mode esdevenir capaç de reflectir i 
encabir allò que d’universal i compartit tenen les nostres 
emocions. 
Acompanyar no significa necessàriament complaure. 
Significa que la nafra, la ferida, l’esquerda que a tots 
ens ocupa, posada en perspectiva, vista, a través del 
llenguatge i la sensibilitat aliens, possibilita traçar-ne 
una cronologia, una història. I això, si no salvar-nos, 
ens alleuja: ras i curt, ens ajuda a veure el món, els al-
tres i a nosaltres mateixos d’un altre mode. La càrrega 
del pes que transportem és compartida. 
Antón García (Tuña, Astúries, 1960), és poeta, narra-
dor i editor. Amb la pulcra dedicació que ens és habi-
tual, Pagès editors ens presenta un recull de la seva 
poesia escrita en la llengua autòctona del Principat en 
la versió solvent i fluent al català de Xavier Macià i Àn-
gels Marzo. Per l’ús que fa de la memòria, de la mirada 
sobre el passat un xic o un molt desencantat, pel seu 
revisitar el paisatge familiar que el va fer possible, la 
poesia d’Antón García podríem comparar-la a la d’un 
Jon Juaristi. Per l’ús d’un tu i un nosaltres amarats i en-
carats a l’experiència d’una quotidianitat compartida, 
amb la dels seus companys generacionals Carlos Mar-
zal i Vicente Gallego, o Luis García Montero. Per la uti-
lització de la natura com a correlat, especialment en 
aquells on evoca la infantesa asturiana a la casa pai-
ral, la d’un Thomas Hardy melangiós, forestal: Aquest 
cel que contemples ja no és teu. / L’obscur silenci que 
cobreix / la fèrtil plana / és tot el que queda / d’una 
llar apagada i massa buida. / Res no abasta la mira-
da (Vida). Hom seu a mitja tarda amb el llibre d’Antón 
García a les mans, llegeix els fragments que confor-
men la primera de les seves parts, Set homenatges, i 
sent estremir-se rere els vidres la memòria dels que 
no hi són, però varen ser, i encara potser estan: Men-
tre la nit anava esmicolant / petits bocins d’hivern 
damunt els vidres, / unes paraules càlides ordien / un 
estorat tapís per a l’enigma, / el darrer glop abans del 
comiat («Poètica»).

El títol de la segona part, Memòria i vida, resumeix a 
la perfecció allò que escadusserament apuntàvem so-
bre la poètica de García, i el conté poemes que confor-
men la seva clau de volta, tenyits d’una melangia pu-
nyent i elegíaca amb ressons leopardians: Els cavalls 
/ que una nit van passar al galop / alçant guspires de 
les pedres, / alts i obscurs, van minvar la seva alçà-
ria / a l’alçada que tenen els teus ulls. El pou aquell 
del riu, / la mar immensa, / el pèlag sense fons de la 
infantesa, / amb prou feines avui et semblen un toll / 
que creues a ple hivern sense mullar-te («Casa»). Però 
també la tossuda realitat del nou dia que comença 
passa sota el sedàs del poeta per filtrar-ne allò que 
de bell i inevitable conté: Fora, de nou la nit espera / 
el primer autobús del matí: / hauries d’escriure sobre 
el vol que l’aire dibuixa, / d’aquells cotxes molls on la 
rosada / ha posat a assecar el seu humit mantell («Ta-
ller de poesia»). 
Finalment, el poeta, en el darrer apartat, Art menor, 
assaja cançons, tonades, balades la fosca música de 
les quals deixa al lector, en cloure el llibre, el record 
que l’esmolet i d’altres oficis ambulants deixaven en 
allunyar-se dels carrers i les places on es buscaven la 
vida. Carrers i places que sobreviuen en la memòria 
dels poetes capaços, i en la dels lectors que s’hi apro-
pen i es deixen acompanyar: ¿Escoltes aquells mots 
/ que en l’enlluernadora / i extrema solitud / deixa 
escampada una veu clara / distesa i neta / fermada 
en els filferros de l’absència? // Una veu que bandeix 
l’oblit d’aquesta terra / i porta, / amor, / un so que ja 
no sents / i que adelita: / la pedra d’esmolar al tall de 
la dalla («Tonada»).

 → POESIA

FITXA 

Terra endins

Antón García

Traducció de Xavier Macià i 
Àngels Marzo

Pagès Editors,  
Lleida, 2021 

107 pàgines
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 → PERFILS: MAITE BAYÈS PRAT

L’heu trobada, segur, a les mobilitzacions en defensa de la sanitat pública, 
en la gran manifestació del 14 de gener i en totes les assemblees de la 
Plataforma i Marea Blanca (PDSP), cada dimecres a la tarda al casal cívic del 
Cementiri Vell. Es diu Maite Bayès Prat i va néixer a Terrassa, tan aviat com 
per saber i viure perquè la plaça de Ca n’Anglada era coneguda com la «plaça 
Roja». Va estar a la CNT, a la Lliga Comunista Revolucionària i, després a la 
CGT, comitè d’empresa de l’Hospital de Sant Llàtzer. Experiències de vida 
en comunitat, al camp, on aviat tornarà amb un grup de deu que han decidit 
compartir aquesta etapa d’envelliment el més bell i natural possible.

• Dius que no és interessant o especial la 
teva vida, però els fets demostrarien el 
contrari.

No sé... he viscut. Jo era una mica hippy, 
vaig conèixer aquella època d’associacionis-
me cultural i polític a Ca n’Anglada, i vaig 
començar a treballar jove al sanatori de la 
ciutat, dit hospital del tòrax. Després, amb 
el company, vam anar a França, a visitar el 
seu pare que era refugiat, i jo vaig treballar 
un temps a l’oficina de refugiats i apàtrides a 
París, fent carnets pels espanyols. Hi havia 
la dictadura encara, i també, més tard, pels 
molts xilens que s’exiliaren amb el cop d’es-
tat del 1973.

• Vas tornar aviat, encara devien ressonar 
les consignes del maig del 68.

Vam estar tres anys a París, pas mal!, que 
diuen allà, però no teníem projecte i l’amor 
tampoc acompanyava massa, així que vam 
tornar. Aquí vaig compartir pis amb di-
ferents grups, llavors en dèiem viure en 
comuna urbana. També una al camp, a 
prop de Tremp. Tot anava de pressa, o així 
em sembla ara. Estem ja en els anys 1980. 
Temps per trobar un nou company i decidir 
ser mare, era el 1985. A partir d’aquest punt 
el ritma vital sembla alentir-se. Havia deixat 
la CNT, enganxant treballs precaris, com a 
treballadora social, uns 10 anys, i després a 
l’Hospital de Terrassa.

• Què destaques d’aquests anys poste-
riors?

La veritat, res d’espacial, fins al 15M del 
2011, amb l’ocupació de les places a mol-
tes ciutats del país, va ser també l’any de les 
primaveres àrabs i l’Occupy Wall Street! als 
EUA. Aires frescos i vius de canvi. Jo em 
vaig reactivar, estava al comitè d’empresa de 
l’hospital, com a representant de la CGT.

• Aquest any nasqué la Plataforma en 
Defensa de la Sanitat Pública de Ter-
rassa, no?

Cert. Amb la Núria Martí, que també tre-
ballava a la sanitat ens vam posar en marxa. 
Eren els temps de les dites retallades, jus-
tificades per la crisi financera-immobiliària 

que esclatà el 2008. Van ser retallades als 
serveis públics de les quals patim molt les 
conseqüències, de fet no ens hem recuperat 
encara. A la sanitat era tot desastrós, retalla-
des de pressupostos, plantilles, tancament 
de plantes, llistes d’espera... 

• Dius que no s’ha recuperat el nivell de 
serveis anterior?

No, i és que les retallades no eren conjun-
turals, o sigui qüestió d’aquell moment. 
Crec que era un pla preparat per degradar 
la sanitat pública i afavorir la privada, que 
ha crescut moltíssim. Si les coses es fessin 
bé, el servei no s’encariria, al contrari; que et 
derivin a centres privats d’atenció encareix 
tot, i aquests centres privats van cobrant 
molt car per fer serveis públics que podria 
fer la seguretat social.

• La resposta social i d’usuàries ha estat al 
nivell de l’agressió?

No. Això és el que sorprèn. La gent estem tra-
gant, no s’està lluitant pel que és públic, que és 
el que ens iguala en drets; si no hi ha servei 
públic no hi haurà drets, només pels que te-
nen diners. I sense salut no podem fer res, no 
es pot fer vida sense dolor. Però ens quedem a 
casa i sense lluitar, això també és increïble, no 
es pot normalitzar aquesta situació!

• Parles de situacions increïbles.
Tenim una companya que parla sempre de 
la Carta de drets i deures de la ciutadania en 
relació amb la salut i l’atenció sanitària, i és 
que no es compleix res, tot s’està incomplint: 
els temps mínims per intervenció, per visita al 
CAP, i no passa res, ho estan incomplint tot 
amb la disculpa que falten metges i recursos, 
però a la privada no li falten; mentrestant, 
com que falten metges, haurien d’atendre les 
infermeres, i el personal administratiu fer in-
fermeria... Parlen, a sobre, d’assistència amb 
màquines, intel·ligència artificial. Ens prenen 
el pèl?
 
• Tanmateix, el 14 de gener passat van 

sortir molts milers de persones al carrer 
aquí a Terrassa en defensa de la sanitat 
pública.

Aquest va ser un moment molt important, 
és veritat. La mani la va convocar la Comis-
sió d’entitats de la ciutat. La gran participa-
ció de més de 10.000 persones confirma 
que hi ha un gran malestar. Però aquesta 
resposta ciutadana no ha tingut continuïtat 
encara. L’1 de Maig teníem preparada una 
mobilització unitària a Terrassa, amb totes 
les entitats de gener. Però CCOO i UGT 
es van retirar.

• Treballeu per tornar al carrer?
Volem convocar una altra, sí. Estem fent 
xerrades per barris i estem cridant a no dei-
xar passar ni una, a què cada vegada que no 
ens donen hora en els terminis previstos o 
que no siguem ben ateses, posem denúncia.

“L’alcalde Ballart va 
anar a la mani del 14 
de febrer, però els 
regidors de Tot per 
Terrassa van votar 
contra una moció de 
la Plataforma que 
demana la no renovació 
dels contractes amb 
Mútua”

• I mentrestant què s’està fent?
Nosaltres hem fet acció directa, ens hem 
plantat a les oficines del CatSalut, hem es-
tat a Mútua i als CAP per exigir el que es-
tableix la norma, i hem aconseguit atenció 
algunes vegades. Amb la nostra lluita que 
no som molts, posem en evidència que el 
sistema no funciona, que hi ha casos molt 
greus, de gent que acaba a psiquiatria per-
què ja no pot més amb el dolor. Ens trobem 
tots els dimecres a l’AV de Cementeri Vell, 
a les 18h, fem assemblees obertes i decidim. 
Estem reclamant el CUAP (centre d’urgèn-
cies d’atenció primària), que Terrassa és la 
tercera ciutat en població del país i no en 
tenim cap, mentre que Rubí i Sant Cugat sí.

• El govern local què diu de tot plegat?
L’Ajuntament té 4 dels 100 membres del 
Consell de govern del Consorci Sanitari 
de Terrassa (la Generalitat 6), o sigui que 
tenen algun pes. L’alcalde Ballart va anar 
a la mani del 14 de febrer per la sanitat 
pública, però els regidors de Tot per Ter-
rassa van votar contra una moció de la 
Plataforma que demana la no renovació 
dels contractes amb Mútua i per crear 
serveis 100% públics. El conseller Balcells, 
de Sanitat de la Generalitat, va prometre 
la construcció del CUAP. Tu ho has vist? 
Nosaltres tampoc.

• Així les coses, com veus el context ge-
neral?

Trobo a faltar la joventut. Podries pensar, 
tal vegada, que el jovent no s’hi fixa mas-
sa en la sanitat, perquè la utilitzen menys, 
no sé... Però estem patint una mancança 
gravíssima d’habitatge, ja no dic ni tan 
sols digne. Ens hauríem d’estar menjant 
el món. Jo visc a can Tusell, últims pisos 
de protecció social amb una mica de cara i 
ulls, penso que habitatge i salut són els pi-
lars bàsics per a la vida de les persones, un 
mínim de dignitat. I el treball, no sé si pot 
ser més precari i mal pagat. Jo, quan es-
tudiava, podia pagar la universitat, i amb 
una feina sense qualificació es podia anar 
pagant un pis. Això sembla cosa de cièn-
cia-ficció ara mateix. Em costa entendre 
que la joventut no lluiti més, trobo a faltar 
la gent jove al carrer.

• Creus que hi ha un problema de bret-
xa generacional? 

No sé què dir. No voldria dir que no hi 
són. Potser s’organitzen d’altres maneres o 
tenen altres prioritats, però trobo que fal-
ta gent a les assemblees de sanitat, que és 
problema que els afecta greument; també 
l’habitatge, la precarietat laboral. La tro-
bo a faltar i a ells els afecta i afectarà més 
encara. Nosaltres, tot plegat, ja hem fet la 
carrera.

• Heu parlat amb el jovent?
Ara farem xerrades als centres educatius, 
a la universitat també, sobre la situació 
dels serveis públics, que els paguem entre 
totes, potser molta gent ni s’ho planteja 
això. Ens va la vida, és així de senzill!

“Trobo a faltar la 
joventut en la lluita per 
la sanitat i en altres”

Pep Valenzuela

 ▪ Maite Bayès Prat durant l’entrevista


